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سرمقاله

تمرکز بر 
تولید صادرات محور

مهم ترین شاخص اقتصاد 
هر جامعه صادرات آن است 
زیرا به کمک آن می توانیم 
حاصــل کار و تولیــد را به 
فروش رسانده و درآمد آن را در کشور مصرف کنیم، 
در کشور ما تقریباً همه نیازهای اقتصادی بر پایه 
نفت تأمین می شود، به همین دلیل اهمیت زیادی 
برای صادرات در نظر گرفته نشده است. البته در 
سال های اخیر که اوضاع صادرات کمی بهبود یافته، 
صادرات مورد توجه قرار گرفته است و این موضوع 
هرگاه که مشکلی برای فروش یا کاهش قیمت نفت 
ایجاد شود، تکرار می شود. فرصت های بیشماری 

در صادرات غیرنفتی...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان
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همکاری 4 شرکت 
دانش بنیان هم زنجیره 

با هدف هم افزایی

تعداد بنگاه های اقتصادی مشکل دار در دولت سیزدهم 36 درصد کاهش یافت

گره گشایی مالیاتی از بنگاه های تولیدی
صفحه2

صفحه3

رشد مبادلات  کالاهای  نفتی
رسوب   کالا   در   بنادر کاهش   می یابد

مدیرکل دفتر خدمات کسب و کار وزارت صمت از 
تشکیل کنسرسیوم دانش بنیان بین چهار شرکت 
هم زنجیره با هدف هم افزایی و اشتراک گذاری منابع 
توسط یکی از شرکت های خدمات کسب وکار خبر 
داد.به گزارش وزارت صمت، »امیرحسین اسدی« 
گفت: برای انجام کارهای بزرگ، نیاز داریم تا منابع 
خرد را تجمیع و از همه ظرفیت ها اســتفاده کنیم. 
وی افزود: وقتی به شــرکت های دانش بنیان برای 
حل چالش ها و مسائل مراجعه می کنیم، اغلب آنها 
کوچک هستند و توانایی حل مسائل بزرگ را ندارند 
که این موضوع خود عوامل مختلفی دارد.مدیرکل 
دفتر خدمات کسب و کار وزارت صمت اضافه کرد: 
از سوی دیگر در بازدید از 20 پارک فن آوری، در این 
مدت شرکت های زیادی مشاهده شد که دقیقا کار 
یکسان انجام می دهند؛ یعنی هم منابع می گیرند هم 
در مسیر کسب وکار با شرایط سخت آن قرار گرفته اند 
همچنین به واســطه ضعف و کوچکی، توان انجام 
کارهای بزرگ را ندارند. وی با طرح این پرسش که در 
این زمینه باید چه کرد؟، ادامه داد: الگوی پیشنهادی 
استفاده از شرکت های خدمات کسب وکار در راستای 
تشکیل کنسرسیوم بین شرکت های دانش بنیان 
در پارک ها و مراکز نوآوری بود و در این راســتا گام 
برداشتیم. اســدی تصریح کرد: وقتی نگاه به یک 
صنعت، مبتنی بر زنجیره ارزش و مدیریت زنجیره 
تامین باشد، رشد این صنعت شتاب بیشتری گرفته 
و عوامل مورد نیاز آن صنعت، با سرعت بیشتری در 
دسترس قرار می گیرد.وی خاطرنشان کرد: در این 
زمینه تلاش شد تا در ارتباط بین شرکت های فن آور 
و دانش بنیان، تکامل زنجیره ارزش یک صنعت در 
نظر گرفته شود. مدیرکل دفتر خدمات کسب و کار 
وزارت صمت ادامه داد: شرکت های دانش بنیان، اگر 

بتوانند در مسیر زنجیره ارزش...

2۷ مهرماه بود که پس از صدور حکم دکتر حمیدرضا 
الهیاری توسط وزیر کشور و معارفه رسمی، هدایت 
سکان کهن شهر رباط کریم به دست او سپرده شد تا 
در موازات اعتماد مردم به نمایندگان خود در پارلمان 
شهری، با پشــتوانه اعتماد عمومی کار خود را برای 
تحقق وعده خدمت شبانه روزی و رقم زدن اتفاقات 

خوب آغاز کند.
شهردار که کار خود از جوار مزار مطهر شهدا و تجدید 
میثاق با آرمان های والای آنان آغاز کرد، در دیدار با 
معاونین و بازدید از واحدهای مختلف شهرداری، تمام 
هدف مدیریت شــهری را در راستای رضایت مندی 
شــهروندان و تکریم ارباب رجوع دانست و بر انجام 
تمام فعالیت ها در راســتای خدمات رسانی شایسته 
و کار جهادی بر مبنای توسعه رباط کریم تاکید کرد. 
شهردار تازه نفس رباط کریم در طول این مدت بخش 
مهمی از کار خود را بر مبنای شناسایی و احصا دقیق 
مسائل و مشکلات و شنیدن حرف و دغدغه شهروندان 

و گروه های مختلف گذاشت.
علاوه بر جلســات ملاقــات هفتگــی در روزهای 
سه شنبه، دیدار با گروه های مختلف از جمله معتمدین 
و صاحب نظــران شــهری، اهالی فرهنــگ و هنر، 
ورزشکاران، اصحاب رسانه، مجمع خیرین مدرسه ساز  

و رانندگان ناوگان حمل و نقل عمومی اتوبوسرانی و 
تاکسیرانی شهر رباط کریم از جمله این نشست ها بود.

رویکرد حمایت از فرهنگ و ورزش در راستای نشاط 
شهروندی

خروجی این نشست ها صرفا شــنیدن دغدغه ها و 
مشکلات نبوده و چشم اندازی برای فعالیت های آتی 
شــهرداری بوده که از جمله آن ها می توان به افتتاح 
پارک ترافیک و پایانه اتوبوسرانی شهرک آبشناسان 
در دهه فجر، برنامه ریزی برای پرداخت یارانه بازسازی، 
پیگیری اختصاص یارانه بازسازی ناوگان حمل و نقل 
عمومی، افزایش تعامل با شورای خیرین مدرسه ساز 
در جهت افزایش سرانه آموزشی و بهره گیری از نظرات 
و طرح های تمام دغدغه مندان و فعالان شهری اشاره 
کرد. در حوزه فرهنگ و هنر دکتر الهیاری افق مطلوبی 
را با تصویب و تعریف پروژه های شــاخص همچون 
برنامه ســاخت کتابخانه جامع و مدرن رباط کریم، 
تکمیل و بازسازی سالن سینما فرهنگ و برنامه ریزی 
احداث دومین فرهنگسرای بزرگ شهر ترسیم کرده 
است. حوزه ورزش نیز از خروجی مصوبات و توجهات 
مدیریت شــهری رباط کریم به دور نمانده و در کنار 
حمایت شهرداری از تیم گلچین، شهردار رباط کریم 
وعده بازسازی استادیوم شهدای رباط کریم و بهسازی 

و رفع نواقص ورزشگاه شهدای آلارد را داده است.

توجه ویژه شــهرداری رباط کریم بــه محلات کمتر 
برخوردار 

شــاید به جرات بتوان گفت که بازدیدهای میدانی از 
نقاط مختلف شــهر به ویژه محلات کمتربرخوردار و 
حاشیه ای شهر از دستورات کار اصلی شهردار بوده 
که حتی در روزهای جمعه نیز این بازدیدها با نگاه عدم 

تعطیلی در مسیر خدمت به مردم تداوم دارد.
بازدید از محلات ســفیدار، شترخوار و نوده، شهرک 
آبشناسان، شهرک اشکانیه، شهرک آلارد و پرندک، 
شهرک گلدست، شهرک کیکاووس و محله شیریندر 
و دیدار و گفتگوی مستقیم شــهروندان با شهردار 
در همین راستا و با حضور مدیران شهرداری صورت 
پذیرفته است. پس از این بازدیدها و با دستور و تاکید 
دکتر الهیاری، عملیات های ســاماندهی معابر این 
محلات از جمله لکه گیری و آسفالت، طرح های جهادی 
خدمات شهری، تامین روشنایی معابر و ارتقای فضای 
سبز شهری در این مناطق و محلات به صورت ویژه در 

دستور کار قرار گرفت.

همت مدیریت شهری برای رســیدن قطار مترو به 
ایستگاه رباط کریم 

در حوزه دیگر پروژه های شــاخص عمرانی، شهردار 
جوان رباط کریم با همراهی شــورای اسلامی شهر 
پروژه های مهمــی را برای ماه هــای آینده و بودجه 
سال ۱4۰3 تعریف کرده که شاید مهم ترین آن همان 
وعده شهردار مراسم معارفه و موضوع ایستگاه مترو 
رباط کریم اســت. دکتر الهیاری در مسیر تحقق این 
وعده، تملک زمین های منتهی به ایســتگاه بازارک 
با تفاهم با شرکت شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( 
را آغاز کرده و طبق گفته ها ضمن توافق شــهرداری 
رباط کریم با شرکت مترو تهران و تعیین پیمانکار، فاز 
عملیاتی این موضوع و احداث سکو ایستگاه مترو از 

آینده نزدیک آغاز خواهد شد.
در حوزه معاونت خدمات شهری نیز، شهردار رباط کریم 
ضمن دســتور به افزایش کمی و کیفــی خدمات به 
شهروندان، طرح جهادی پاک سازی محله به محله با 
شعار محله پاک با انجام اقدامات مختلف و همچنین 

فعال سازی مرکز تخلیه نخاله های عمرانی و ساختمانی 
و رفع نقاط آبگیر شهر در دستور کار قرار گرفته است.
در حوزه تحقق منویات مقام معظم رهبری و شــعار 
سال نیز، بازدید از واحدهای تولیدی و صنعتی شهر 
رباط کریم توسط دکتر الهیاری آغاز شده است و طبق 
تاکید شهردار، شهرداری هر گونه تعامل و همکاری 
لازم و قانونی را با تولیدکنندگان و صنعتگران محترم 

خواهد داشت.

پرسرعت شــدن موتور ارائه خدمات و پیشــرفت 
پروژه های عمرانی 

دکتر حمیدرضا الهیاری شــهردار رباط کریم امروز 
در نخستین جلسه رسمی شورای معاونین و مدیران 
شــهرداری ضمن یادآوری مغتنم شــمردن فرصت 
خدمت اظهارکرد: مردم بســیار عزیز و شریفی در 
رباط کریم حضور دارند که نسبت به خدمات ارائه شده 
و خدمتگذاران خود قدردان هستند و این وظیفه ما را 

در مسیر پیش رو سنگین تر می کند.
شهردار رباط کریم با اشــاره به لزوم ارتقا نظارت ها و 
حساســیت ها در اجرای امور و فرآیندها، بیان کرد: 
افزایش رضایت مندی اجتماعــی جز با کار و خدمت 
صادقانه، دغدغه مندانه و شــبانه روزی رقم نخواهد 
خورد. دکتر الهیاری گفت: انشالله با برنامه ریزی صورت 
گرفته و پرسرعت شــدن موتور خدمات و پیشرفت 
پروژه هــای عمرانی، خبرهای خوبــی از رباط کریم 

مخابره خواهد شد.
وی با اشــاره به انتخاب شعار شــهرداری به عنوان 
چشــم اندازی برای اقدامات آتی، ادامه داد: ما شعار 
“رباط کریم؛ شهر آراستگی و نشاط شهروندی” را به 
عنوان رویکرد و چشم اندازی در مسیر آینده مدیریت 
شهری قرار دادیم تا انشــالله در فرصت باقیمانده به 

ســمت افزایش نشاط شهر و شــهروندان به عنوان 
کلان هدف خود گام برداریم.

رویه حوزه شهرسازی پیروی از ضوابط قانونی، عدم 
تبعیض و شفاف سازی خواهد بود

شهردار رباط کریم گفت: در حوزه شهرسازی رویه ما 
پیروی از ضوابط قانونی، عدم تبعیض و شفا ف سازی 
خواهد بود تا ضمن تســهیل در درخواســت های 
شهروندان، چارچوب های اقدامات و صدور پروانه ها 
و مجوزات برای عموم روشن باشد تا انشالله تا سرحد 
توان شهرسازی رباط کریم نظامند و به دور از حواشی 

به پیش برود.
دکتر الهیاری ضمن تاکیــد بر خود نظارتی در تمامی 
واحدها به منظــور جلوگیری از بروز مشــکلات، 
تصریح کرد: انشالله در راستای پیشبرد امور و خدمت 
به مردم در کنار شــما و تمام همکاران در شهرداری 
خواهیم بود تا خدمتی در شان مردم رباط کریم ارائه 

کنیم.

دکتر الهیاری شهردار رباط کریم:
“رباط کریم؛ شهر آراستگی و نشاط شهروندی

تلاش شبانه روزی برای حال خوب شهر



اقتصاد2
ایران

عزم ۶ خودروساز کشور برای 
تولید خودرو برقی

معاون صنایــع حمــل و نقــل وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از برنامه تولید خودروبرقی در ۶ 
خودروسازی کشور با همکاری شرکت های چینی 
خبر داد و گفت: باتری لیتیومی این خودروها در 
داخل تولید خواهد شــد. معاون صنایع حمل و 
نقل وزارت صمت گفت: ۶ خودروساز کشور اعم 
از دو خودروســاز بزرگ و خودروسازان در بخش 
خصوصی بر اســاس برنامه راهبردی ۲۵ ســاله 
میان ایران و چین با همکاری شرکت های چینی 

خودروهای برقی تولید می کنند.
وی ادامه داد: اکنون ذهنیتی ایجاد شده که خودرو 
برقی آماده وارد می کنیم و فقط شبکه پشتیبان آن 
را در کشور ایجاد می کنیم، این در حالی است که 
ما نمی خواهیم صرفاً در حوزه خودروهای برقی، 
مونتاژکار یا صرفاً واردکننده باشــیم، بلکه با یک 
برنامه مشترک قصد داریم خودرو برقی تولید کنیم 
و همین امر زمینه رقابتی و صنعتی شدن محصول 
را فراهم می کند. منطقی در خصوص ایستگاه های 
شارژ خودروهای برقی گفت: برای تأمین انرژی 
خودروهای برقی در ایستگاه های شارژ، از ظرفیت 
نیروگاه های خورشــیدی و بادی نیز بهره برداری 
می شود. معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در خصوص قطعات خودروهای 
برقی نیز گفت: برنامه ریزی شده تا هزار شرکت 
دانش بنیان قطعات خودروهای برقی را بسازند و در 
شمارگان )تیراژ( بالا اجزای مختلف آن را به صورت 

تخصصی تولید کنند.
معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: اکنون یک کارخانه برای تولید باتری 
لیتیوم توسط شرکت مپنا در حال ایجاد است که 
باید توسعه داده شــود تا اقدام به ساخت باتری 

لیتیوم برای همه خودروسازان کند.
وی به قراردادهای فناورانه کشــورهای پیشرفته 
با چین اشــاره کرد و گفت: برخی واردات خودرو 
برقی از چین را بدون توجه به راهبردهای وزارت 
صمت مورد نقد قرار داده اند در حالی که کشورهای 
پیشــرفته هم با ســازندگان چینی قراردادهای 
فناورانه منعقد می کنند. به عنوان نمونه شرکت 
فولکس واگــن آلمان اخیــراً بــرای ایجاد یک 
کارخانه باتری لیتیوم قــرارداد انتقال فناوری با 
ســازنده چینی منعقد کرد. منطقی اضافه کرد: 
هر خودروساز به صورت راهبردی باید ۵۰ درصد 
قطعات کلیدی را تولید کند یا اینکه خودروسازان 
داخلی بــا ســازندگان خارجــی در قالب مرکز 

تحقیقات مشترک فعالیت کنند.
وی با اشــاره به اینکه از نظــر طراحی محصول 
توانمند هســتیم گفت: هم اکنون ۲ خودروساز 
بزرگ داخلی و خودروسازان خصوصی نمونه های 
خودروهای برقی تولید کردند. ضمن اینکه از ۱۰ 
سال پیش برنامه های خوبی در مپنا و معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری در حوزه برقی سازی 
خودروها شروع شــده و در بخش های تخصصی 
نیز توانایی خوبی داریم که بایــد از این ظرفیت 

بهره مند شویم. 

نــرخ خرید تضمینــی گندم 
۱۹.۵هزار تومان تعیین شد

رئیس کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای 
اسلامی گفت: نرخ خرید تضمینی گندم توسط 
شورای قیمت گذاری کالاهای اساسی اعلام شده 
و نرخ آن همان هر کیلوگرم ۱۹.۵هزار تومان است.

محمدجواد عسگری رئیس کمیسیون کشاورزی 
مجلس شــورای اســلامی در گفتگو با خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تسنیم، در واکنش به عدم 
اعلام رســمی نرخ خرید تضمینی گندم اظهار 
داشت: نرخ خرید تضمینی گندم توسط شورای 
قیمت گذاری کالاهای اساسی تعیین و اعلام شده 
و نرخ آن همان هر کیلوگرم ۱۹.۵ هزار تومان است.

وی افزود: نرخ خرید تضمینی گندم برای سال 
زراعی جاری تبصره ای نیز دارد که بر اساس آن 
در صورتی که نرخ تورم ثابت باشد، این نرخ نیز 
تغییری نخواهد داشت اما در صورتی که نرخ 
تورم افزایش یابد نــرخ خرید تضمینی گندم 
نیز افزایش خواهد داشــت. رئیس کمیسیون 
کشاورزی مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: 
مصوبه شورای قیمت گذاری کالاهای اساسی 
درباره نرخ خرید تضمینی گندم را باید وزارت 
جهاد کشاورزی اعلام می کرد که تا امروز اقدامی 

نکرده است.
وی تصریح کرد: وزیر جهاد کشــاورزی در حال 
رایزنی با رئیس جمهور برای تأمین منابع لازم برای 
خرید تضمینی گندم است، زیرا در بودجه ۱4۰3 
باید حدود ۱۵۰ تا ۲۰۰ همت برای خرید تضمینی 

گندم در نظر بگیرند.

اخبار

معاون روابــط کار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از کاهــش 3۶درصــدی 
تعداد بنگاه های اقتصادی 
مشــکل دار در دولــت 
سیزدهم خبر داد. یکی از اقدامات دولت سیزدهم 
برای ایجاد اشتغال و رونق تولید  نهضت ملی احیا و 
راه اندازی مجدد واحدهای تولیدی و صنعتی راکد 
و غیرفعال یا افزایش ظرفیت تولید، رفع مشکلات و 

اعطای تسهیلات است.
مطابق آخرین اظهــارات منصوری. معاون اجرایی 
رئیس جمهور در مهر ماه ســال جــاری بیش از 
۵۵۰۰واحــد تعطیــل و نیمه تعطیــل به چرخه 

بازگشته است.
معاون اجرایی رییس جمهور اظهــار کرد: نهضت 
احیای واحدهای راکــد و نیمه فعال از اولویت های 
دولت سیزدهم اســت و تا امروز بیش از پنج هزار و 
پانصد مجموعه یعنی نزدیک به ۶هزار مجموعه ای 
که به دلایل مختلف فعالیت هایشان متوقف شده بود 
و یا بسیار پایین تر از ظرفیت خود فعالیت می کردند 

به همت دولت فعال شده اند.

منصوری یادآور شد: این یک اتفاق بزرگ در حوزه 
تولید اســت؛ ما معتقدیم به جای شــروع کردن 
از صفر همــان ســرمایه های معطل مانــده را با 
پرداخت تســهیلات و یا گره گشایی هایی از جنس 
گره گشایی های مالیاتی، بیمه ای و رفع موانع تولید 

احیا کنیم. راه اندازی مجــدد واحدهای تولیدی و 
صنعتی راکد و غیرفعال درحالی در دولت دنبال می 
شود که علی حسین رعیتی فرد. معاون روابط کار 
وزارت کار از کاهش 3۶درصدی تعداد بنگاه های 
اقتصادی مشــکل دار در دولت سیزدهم خبر داد. 

رعیتی فرد افزود: از زمان شروع بکار دولت سیزدهم 
تاکنون با اقدامات مؤثر انجام شده، تعداد واحدهای 
اقتصادی مشکل دار در کشور 3۶درصد کاهش یافته 
است.احیای واحدهای تولیدی راکد و بازگرداندن 
آنها به چرخه تولید، یکی از مهمترین سیاست هایی 
است که دولت در شرایط حساس امروز کشور برای 
آن برنامه ریزی دارد و با همــه توانش آن را دنبال 

می کند.
معــاون روابــط کار وزارت تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعــی ادامــه داد: جامعه کارگــری از زمان 
پیــروزی انقــلاب و دوران دفاع مقــدس توأمان 
در ســنگر دفــاع از میهــن اســلامی و تولیــد 
مجاهدت کردند و امــروزه نیــز از وفادارترین ها 
 بــه نظــام مقــدس جمهــوری اســلامی ایران 

هستند.
وی درباره چالش شهرداری ها در پرداخت منظم 
حقوق و مزایــای کارگران خود نیــز اظهار کرد: از 
اصلی ترین دلایل، تزریــق نیروی غیر متخصص و 

عدم کارایی لازم این نیروها در شهرداری ها است.
رعیتی فرد با تاکیــد بر اینکه شــهرداری ها باید 
توانمنــد و درآمــدزا باشــند، افزود: مشــکلات 
 عمــده شــهرداری ها در ســطح ملــی پیگیری 

خواهد شد.

تعداد بنگاه های اقتصادی مشکل دار در دولت سیزدهم 3۶ درصد کاهش یافت

گره گشایی مالیاتی از بنگاه های تولیدی

مجوز دولــت بــرای واردات 
۲۰۰۰ دستگاه خودرو 

بر اساس مصوبه دولت، نیروی انتظامی مجوز 
واردات ۲۰۰۰ دســتگاه خودرو ســواری را 

دریافت کرد.
به گزارش تســنیم، مصوبه  هیــات وزیران 
درخصوص مجاز بودن وزارت کشور ) فراجا( 
نسبت به ثبت سفارش، ورود و ترخیص ۲۰۰۰ 
دستگاه خودروی سواری با اولویت خودروهای 
برقی و ترکیبی )هیبریدی( با سود بازرگانی 

یک درصد ابلاغ شد.
این مقرره ۲۲ آذر ماه به وزارت کشور، وزارت 
اقتصاد، وزارت صمت و فراجا ابلاغ شده است.

صندوق های بازنشستگی تکمیلی 
شفاف سازی می  شوند

رئیــس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار 
اعلام کــرد: بــا توجه به ســاختار شــفاف 
تکمیلــی،  بازنشســتگی  صندوق هــای 
بــه صــورت روزانــه ارزش خالــص دارایی 
 آنهــا در ســامانه های مربوط بــه صندوق 

منتشر می شود.
به گزارش ســازمان بورس، مجید عشــقی 
درخصوص صندوق های بازنشستگی تکمیلی 
گفت: این صندوق ها یکــی از صندوق هایی 
اســت که طی ماه های گذشــته اساسنامه 
آن طراحی شده اســت و با توجه به ساختار 
شفاف صندوق های بازنشســتگی تکمیلی، 
به صــورت روزانه ارزش خالــص دارایی آنها 
در ســامانه های مربوط به صندوق منتشــر 
می شود که این شفاف ســازی موجب جذب 
منابع بلندمدت به ســمت بازار ســرمایه و 
 توسعه سرمایه گذاری برای طرح های مختلف 

خواهد شد.
وی افزود: همچنین منبع مالی قابل توجهی 
برای کارمند در پایــان دوره همکاری فراهم 
می شــود تا نیازهای دوره بازنشستگی خود 
را تامین کند. انتظــار می رود، این صندوق ها 
به صورت آهسته رشــد کنند و از نظر ارزش 
دارایی ها ســهمی در آینده بازار سرمایه را به 

خود اختصاص دهند.
عشقی با اشاره به اینکه ســه موافقت اصولی 
برای صندوق های تکمیلی صادر شده است، 
افزود: این صندوق ها برای تامین آتیه کارکنان 
شرکت ها و سازمان ها طراحی شده است به این 
صورت که ماهیانه و یا دوره ای مبلغی از حقوق 
کارمند کســر و مبلغی هم از سوی سازمان 
به آن مبلغ اضافه می شــود که در پایان دوره 
کاری کارمند، طبق توافق قبلی بین کارمند و 

کارفرما، مبالغ پرداخت می شود.
رئیس ســازمان بــورس عنوان کــرد: این 
صندوق، ابزاری با هدف نگهداشــت نیروی 
انسانی در یک سازمان است. مقایسه بازدهی 
بازارهای مختلف نشــان داده کــه بازدهی 
سرمایه گذاری های بورسی در بلندمدت قابل 
مقایسه با ســایر بازارها نیست و فاصله بسیار 

زیاد و معناداری دارد.
وی افزود: یکــی از تفاوت های اصلی صندوق 
بازنشســتگی تکمیلــی و صندوق هــای 
بازنشســتگی ســنتی این اســت کــه این 
سرمایه گذاری ها در بازار سرمایه نقد شوندگی 
بســیار بالا و حد نصاب های مشخصی برای 
دارایی آنها و نظارت لحظــه ای روی رعایت 
این حد نصاب ها وجــود دارد. بنابراین انتظار 
می رود این صندوق ها بتوانند بازدهی بیشتری 
از بازار سرمایه کســب کرده و انتظاری که از 
صندوق های بازنشســتگی اســت را برآورده 
کنند. لذا بحث شرکت داری و بنگاه داری در 
این صندوق ها به هیچ وجه مطرح نیست و این 
صندوق ها نمی توانند به حد نصابی بیشتر در 
سهم ها وارد شــوند و هر سهمی محدودیتی 
دارد. لذا این صندوق ها می توانند خلا موجود 
در صندوق های بازنشستگی سنتی را پر کنند.

عشــقی دربــاره دو شــرکتی کــه مجــوز 
گرفتند، اظهار داشــت: دو شــرکت مذکور 
مراحــل تاســیس خــود را طــی می کنند 
که پیــش بینی می شــود تا یک مــاه آینده 
 تاسیس شــوند و بتوانند پذیره نویسی خود 

را انجام دهند.
رئیس سازمان بورس در پاسخ به این پرسش 
که درخواســت جدیدی برای سازمان ارسال 
شده است یا خیر، گفت: بله تعدادی درخواست 
دیگر ارسال شده که رشد صندوق ها را آهسته 
ولی به صورت مداوم پیش خواهد برد و تا پنج 
سال آینده می توانند ســهم قابل توجهی در 

بازار داشته باشند.

اخبار
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رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به پلکانی بودن 
افزایش حقــوق کارمندان و بازنشســتگان گفت: 
میانگین افزایــش حقوق کارمنــدان ۱۸درصد و 
بازنشستگان ۲۰درصد است که به صورت پلکانی 
اعمال می شود.رئیس ســازمان برنامه و بودجه با 
بیان این که "نسخه اصلاح شده لایحه بودجه ۱4۰3 
هفته آینده به مجلس ارســال می شود" گفت: در 
این نســخه جزئیات محاســبه منابع بودجه برای 
نمایندگان مجلس شفاف می شــود. منظور افزود: 
همسان سازی حقوق بازنشستگان در لایحه قبلی 
هم وجود داشت و تلاش می شود در نسخه اصلاحی 
برای رفع ایراد نمایندگان بیش از گذشته به آن توجه 
شود.رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به پلکانی 
بودن افزایش حقوق کارمندان و بازنشستگان گفت: 
میانگین افزایــش حقوق کارمنــدان ۱۸ درصد و 
بازنشستگان ۲۰ درصد است که به صورت پلکانی 

اعمال می شود.
بر این اساس کارمندانی که درآمدشان در سطوح 
بالاتری اســت افزایش حقوق کمتــری خواهند 
داشت و کارمندانی که حقوق کمتری دارند درصد 

افزایش حقوقشان بیشتر خواهد بود.
وی افزود: اگر رشد متوسط ۱۸درصد را با توسل 

به روش های تورمی افزایــش دهیم به نفع مردم 
نخواهد بود. رشــد پلکانی اثرات تورمی نخواهد 
داشت، ما مکلف هستیم به تورم تک رقمی برسیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه در مورد منابع بودجه 
گفت: تأمین مالی بودجه امســال از طریق فروش 
اموال دولتی ۱۲۸ میلیارد تومان است، پیش بینی 
می کنیم تا پایان سال ۲۰ همت از این طریق تأمین 
مالی داشته باشــیم، همچنین ما تا پایان سال در 
واگذاری شرکت های دولتی به 3۰ همت می رسیم. 
در بودجه ۱۰۶ همت پیش بینی شــده است. وی 
افزود: این بیش برآوردی ها باعث می شود علی رغم 
تلاش ها نتوانیم به ارقام پیش بینی شــده مصوب 
دســت پیدا کنیم، هرچند می بینیم ۵۰درصد در 
درآمدها و 4۱درصد در کل منابع بهبود داریم، این 

اتفاق نسبت به کل دهه ۹۰ بالاتر است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: درآمدهای 
مالی، سود ســهام شــرکت های دولتی، حقوق 
گمرکــی، درآمد حاصــل از مالکیــت دولت در 
معادن، فروش کالا و خدمات دولتی منابع اصلی 

درآمدهای دولت را تشکیل می دهد.
در بخــش دوم ما درآمــد حاصــل از واگذاری 
دارایی های ســرمایه ای را داریم که عمدتاً شامل 

منابع نفت و گاز و واگذاری ســهام شــرکت های 
دولتی است. قســمت دیگر تأمین مالی از طریق 
ایجاد بدهی است، یعنی انتشار اوراق خزانه و اوراق 
مالی دولت و همچنین فروش اموال و دارایی های 

دولت.
وی افــزود: از میان این ســه گــروه، بهترین و 
پایدارترین نوع تأمین منابــع از طریق گروه اول 
است، ما گروه ســوم را از ناچاری انجام می دهیم، 
البته اشــکالی ندارد ما ممکن است برای سرعت 
بخشیدن به پروژه های عمرانی امسال انتشار اوراق 

انجام دهیم و سال های آینده بازپرداخت کنیم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجــه در ادامه گفت: 
در ادبیات اقتصادی هرچــه با عنوان اوراق بدهی 
منتشر می شود به معنای کســری بودجه است. 
در لایحه بودجه سال آینده مجبوریم ۲۵۰ هزار 
میلیارد تومان اوراق بدهی منتشر کنیم چراکه باید 
بازپرداخت اوراق بدهی فروخته شده در سال های 
قبل را تأمین کنیم و دولت عملًا هیچ درآمدی از 

فروش اوراق بدهی به دست نمی آورد.
وی اضافه کرد: کســری بودجه پنهــان همین 
بیش آورد درآمدها اســت و ما ســعی کردیم که 
درآمدها با اطمینــان حداکثری محقق شــود. 

کســری بودجه آشــکار هم همین انتشار اوراق 
بدهی اســت که البته توضیح دادم برای جبران 

اوراق منتشرشده در دوره گذشته است.
وی گفت: درآمدهای دولت در هشت ماه امسال 
نســبت به همین مدت در ســال گذشــته رشد 
4۱درصدی داشــته و منابع دولت هم ۵۰ درصد 
رشد داشــته اســت اما علی رغم تلاش هایی که 
داشــتیم برای تحقق بودجه مصــوب، عملکرد 
بودجه در مجموع فقط 73 درصد اســت که این 

یک معماست.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجه گفــت: میزان 
مالیات هایی را کــه در ســال ۱3۹۹، ۱۹۰هزار 
میلیارد تومان بوده اســت، به 473هزار میلیارد 
تومان در سال گذشــته و امســال به 74۸هزار 
میلیارد تومان رســاندیم، این تحــولات با حفظ 
قوانین مالیاتی فعلی اتفاق افتاده است زیرا دولت 

سراغ پایش پایگاه های اطلاعاتی رفته است.
وی افزود: رشــد مالیاتی ما در سه سال گذشته 
ســالی ۵۰درصد بوده اســت و برای سال آینده 
حدود 4۹درصد رشد می بینیم. پیشنهاد افزایش 
۱درصدی مالیات ارزش افزوده را دادیم که حدود 

۵۰هزار میلیارد تومان برآورد می شود.

کارشــناس مســکن گفت: جریمه بانک ها در 
عدم پرداخت تســهیلات کافی نیســت و باید 
طبق قانــون برنامه هفتــم از اعتبــارات آن ها 
 کاســته شــود و به اعتبــارات ســایر بانک ها

 اضافه شود.
فرشید ایلاتی کارشناس مســکن، گفت: طبق 
قانون جهش تولید مســکن باید تمامی بانک ها 
در حوزه پرداخت تســهیلات ســاخت نهضت 
ملی مســکن همکاری لازم را داشــته باشند و 
در صورت عــدم همــکاری بانک هــا  جریمه 
مالیاتی برای آن ها در نظر گرفته می شــود که 
 البتــه تاکنون در ایــن زمینــه اقدامی صورت 

نگرفته است.
به گفته وی در راســتای قانــون جهش تولید، 
بانک ها مکلف بــه پرداخت وام شــده اند و اگر 
برخلاف این قانــون و وظیفه عمــل کنند باید 
جریمه شوند، اما دو سال است که دولت، بانکی را 

در این خصوص جریمه نکرده است.
این کارشناس مسکن گفت: عدم جریمه مالیاتی 
بانک ها توســط دولت، زمینه ســاز وارد شدن 
خسارت به حوزه ساخت و ساز کشور شده است، 
زیرا که سرعت ساخت و ساز در کشور کند شده و 
سازندگان دیگر انگیزه ای برای تکمیل واحد های 

نهضت ملی مسکن ندارند.

به گفته این کارشناس مسکن، اگر طی دو سال 
گذشــته، دولت جریمه عدم وام دهی بانک ها را 
دریافت می کرد امروز مبلغی حدود ۱۶۰ همت 

اخذ می شد.
وی اظهار داشت: عدم جریمه شدن بانک ها نشان 
می دهد که دولت جدیتی به ســرعت دادن به 
ساخت و ساز و اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
ندارد و تا زمانی که این جریمه و قانون اجرا نشود 
بانک ها تمایلی به وام دهی نخواهند داشت و به 
تکالیفشــان قطعاً عمل نخواهند کرد که البته 
اخیــرا اقداماتی برای همکاری بیشــتر بانک ها 
صورت گرفته، اما در بودجه ســال ۱4۰3 قرار 

داده نشده است.
ایلاتی گفت: در قانون برنامــه هفتم به کاهش 
۲۰ درصدی اعتبارات بانک هایی که تسهیلات 
نمی دهند اشاره شده و مقرر شده این اعتبارات 
به بانک هایی از جمله بانک مسکن که  ۸۰ درصد 
از اعتبارات را پرداخــت کرده تخصیص یابد، اما 
در قانون جهش تولید مسکن این موضوع آورده 

نشده است.
او گفت: کمتــر از ۵ درصــد از بانک ها از جمله 
بانک های خصوصی که عملکرد آن ها در پرداخت 
تسهیلات صفر است اقدام به پرداخت تسهیلات 

نهضت ملی مسکن می کنند.

تولید نفت خام ایران بر اســاس تازه ترین گزارش 
اوپک، در ماه نوامبر )آبان مــاه - آذرماه( با 7 هزار 
بشکه افزایش به 3 میلیون و ۱۲۸ هزار بشکه رسید.
به گزارش دبیرخانه سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت )اوپک(، گزارش ماه دســامبر اوپک که روز 
چهارشنبه )۲۲ آذرماه( منتشر شد نشان می دهد 
۱3 عضو این سازمان بر اساس گزارش منابع ثانویه 
در ماه نوامبر )آبان ماه – آذرماه( ۲7 میلیون و ۸37 
هزار بشــکه نفت خام تولید کردنــد که ۵7 هزار 
بشکه کمتر از ۲7 میلیون و ۸۹۵ هزار بشکه ماه 
اکتبر است. بر اساس گزارش ماه دسامبر دبیرخانه 
اوپک، پس از عربستان با تولید روزانه ۸ میلیون و 
۹۹۸ هزار بشکه، عراق با تولید روزانه 4 میلیون و 
۲7۸ هزار بشکه، ایران با تولید روزانه 3 میلیون و 
۱۲۸ بشکه جایگاه سومین تولیدکننده این سازمان 

را حفظ کرد.
بر اساس گزارش منابع ثانویه، ایران در ماه نوامبر 
3 میلیون و ۱۲۸ بشکه نفت خام تولید کرده که 
7 هزار بشکه بیشتر از ماه اکتبر ۲۰۲3 )مهرماه - 

آبان ماه( بوده است.
بر اساس این گزارش، تولید هفت عضو این سازمان 
در دوره مورد بررســی با افزایش همــراه بوده که 
بیشــترین افزایش تولید با ۲3 هزار بشکه در روز 

مربوط به ونزوئلاست.

ایــران، ونزوئلا و لیبــی از توافــق کاهش عرضه 
ائتلاف تولیدکنندگان عضو ســازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( و غیراوپک )اوپک پلاس( 

معاف هستند.
قیمت نفت خام سنگین ایران بر اساس تازه ترین 
گزارش ماهانه اوپک، در ماه نوامبر نســبت به ماه 
اکتبر ســال ۲۰۲3 میلادی ۶ دلار و ۵۵ ســنت 

معادل 7.۲ درصد کاهش یافته است.
قیمت نفت خام سنگین ایران در ماه نوامبر ۲۰۲3، 
۸۵ دلار ثبت شد، در حالی که این رقم در ماه اکتبر 
۲۰۲3، ۹۱ دلار و ۵۵ ســنت برای هر بشکه بود.
میانگین قیمت نفت خام ســنگین ایران در سال 

۲۰۲۲ میلادی ۱۰۱ دلار و 7۶ سنت بوده است.
قیمت ســبد نفتی اوپک هم در ماه نوامبر ۲۰۲3 
به ۸4 دلار و ۹۲ ســنت برای هر بشکه رسید که 
۶ دلار و ۸۶ سنت )7.۵ درصد( کمتر از ماه اکتبر 

۲۰۲3 است.
بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه دبیرخانه اوپک 
)دســامبر(، تقاضای جهانی نفت خام برای سال 
۲۰۲3 میلادی بدون تغییر نسبت به برآورد پیشین 
)گزارش ماه اکتبر( با ۲ میلیون و 4۶۰ هزار بشکه 
افزایش روزانه همراه خواهد بود. مجموع تقاضای 
نفت جهان برای سال ۲۰۲3 میلادی ۱۰۲ میلیون 

و ۱۱۰ هزار بشکه پیش بینی شده است.

معاون تســهیلات ســازمان نوآوری گفت: میزان 
تسهیلات در حوزه های پژوهشــی و اقتصادی در 
قالب شــرکت های دانش بنیان سال آینده افزایش 
می یابــد. میز اقتصــاد به بررســی افزایش میزان 
تســهیلات برای طرح های دانش بنیان پرداخت 
که در ایــن برنامه ذوالفقاری معاون تســهیلات و 
تجاری سازی سازمان نوآوری با بیان اینکه ما کمک 
می کنیم که شرکتها بتوانند محصول خود را به بازار 
عرضه کنند گفت: یک اصل جدی به اسم نیاز بازار 
وجود دارد که ممکن است بازار های خارجی را در 

نظر گرفته باشد.
او افزود: ما حتی شــرکت های دانــش بنیان را به 

ارتباط بین شــرکت های دانش بنیان و دانشــگاه 
ها تشویق کردیم. فراخوان دادیم که اگر تیم های 
بهتری باشند می توانند در حوزه فناوری عمل کنند.
ذوالفقاری بیان کرد:  7۰ تا ۹۰ درصد هزینه های 
تحقیق توسعه را به تیم پژوهشی پرداخت خواهیم 
کرد و این هزینه ها تنها به شرکت های دانش بنیان  
اختصاص نمی یابد چراکه  این مسأله باعث تقویت 
نیروی انسانی می شود.  او گفت: تمرکزمان در بخش 
پژوهش و تحقیق در کمک گرفتن از شرکت های 
حامی نبوده اســت  و انتظار داریــم که صندوق نو 
آوری با توجه به قوانین جدید حمایت هایی همراه 
با کنترل های جدید داشته باشد که بسیار راهگشا 

است. ذوالفقاری گفت: صنایع بزرگ یک ابتکاری 
برای دور زدن فرآیندها دارند. شرکت ها می توانند 
به معاونت علمی فناوری مراجعه کنند و طرح های 
تحقیق توســعه ای را آنجا ارائه کنند و این کار به 

کوتاه شدن فرآیند کمک می کند. 
ذوالفقــاری اظهار کرد: اکنون ســقف پرداخت ها 
پنجاه میلیارد تومان است و در حوزه های پژوهشی 
سقف مشخصی نداریم. ما کمک های متنوعی برای 
شرکت های دانش بنیان در نظر گرفتیم. در سال 
گذشته تسهیلات تکلیفی تبصره ۱۶ را داشتیم و 

اکنون این تسهیلات را در تبصره ۱۸ داریم.  
او بیان کرد: تسهیلات ســه میلیارد تومانی کافی 

نیست اما می تواند کمک کننده باشد. ما دست بالا 
را داریم و مشــتری مان قدرت چانه زنی را ندارد و 
مجبور اســت که از ما خرید کند. ذوالفقاری  بیان 
کرد: این پاســخی که بخش خصوصی به توسعه از 
خودش نشان می دهد از دید سیاستگذاران استقبال 
می شود و باید کمک کنیم که بخش خصوصی بیاید 
و تسهیلات دهی بیشتری داشــته باشد. ما برنامه 

رشد داشته باشیم و قوانین را پیشرفت دهیم. 
او گفت: امیدواریم تســهیلات دهی در سال آینده 
پیشرفت کند و برنامه های سازمان نوسازی، برنامه 
های توسعه ای است و در این حوزه سعی خواهد شد 

میزان تسهیلات افزایش یابد.

افزایش پلکانی حقوق کارمندان در سال آینده

ایران سومین تولید کننده نفت اوپکتنها ۵ درصد بانک ها تسهیلات نهضت ملی مسکن دادند

پرداخت ۹۰ درصد از هزینه های طرح های پژوهشی و اقتصادی

گروه اقتصاد ایران وجهان
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سيداحمد حسينی، رئيس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی 
خودرو و ماشــينآلات تهران در جریان برگزاری اجلاس ماهانه اتاق 
اصناف تهران در حضور رئيس مرکز ملی بهبود فضای کســب و کار 
و مسئول پيگيری درگاه ملی مجوزها بر لزوم تشکيل کارگروه ویژه 

درگاه ملی مجوزها در اتاق اصناف تاکيد کرد.
رئيس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشين آلات 
تهران با بيان مطلب فوق گفت: همانگونه که مقرر شده برای رفع موانع 
درگاه ملی صدور مجوزها، کارگروه ویژه ای در اتاق اصناف تهران باید 
تشکيل شود. بر این اساس موارد و مسائل اصناف در کارگروه مذکور 
احصاء و مصوبه آن به مســئول دولتی پيگيری درگاه ملی مجوزها 
ارجاع می شود تا آن را در هيات مقررات زدایی مطرح و پيگيری کنند.
وی در ادامه گفت: به دفعــات گفته ایم و بار دیگــر تکرار می کنم، 
اتحادیه ها برای استفاده از شيوه های جدید و استفاده از تکنولوژی 
پيشتاز بوده و سامانه ایرانيان اصناف قدمتی بيش از یک دهه را داشته 

و این تجربه در اصناف ایران بسيار حائز اهميت است.
رئيس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشين آلات 

تهران تصریح کرد ادامــه: هيچ تداخلی بين قانــون نظام صنفی و 
قانون تســهيل صدور مجوزهای کسب و کار و نيســت، این قانون 
برای مجوزهای کســب و کار صرفا شــيوه صدور مجوز کســب را 
 بيــان می کنــد در حاليکه قانــون نظــام صنفی شــالوده اصناف 

را تشکيل می دهند.
وی ادامه داد: قانون تسهيل مجوزهای کسب و کار در خصوص پروانه 
کسب است، نظارت ها تاکنون در سامانه پسينی بوده و ما طبق قانون 
می توانيم بازرس را برای بررسی پروانه کسب صادر شده بفرستيم و 

بررسی کنيم و نباید این دو موضوع را خلط نکنيم.
سيد احمدحســينی با انتقاد از عملکرد برخی مدیران مالياتی گفت: 
متاســفانه برخی معاونين ســازمان امور مالياتی توجهی به نظرات 
کارشناسی روسای اتحادیه های صنفی نداشته و قرار نيست کاری را هم 
پيش ببرند در حالی که می خواهند فقط عکس یادگاری بگيرند و بگویند 

با اصناف نيز جلسه ای داشته ایم و این در شان اصناف ما نيست.
رئيس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشين آلات 
تهران با تقدیر و تشکر از تشکيل کميسيون تخصصی لوازم یدکی در 

اتاق اصناف ایران گفت: مهم ترین دليل تشکيل چنين کميسيونی 
اتخاذ وحدت رویه در اصناف کل کشور اســت. بدینگونه نباشد که 
حرفی در تهران بيان شود و در دیگر شهرستان خلاف آن مطرح شود.
این کميسيون ها اتفاق مبارکی است که باید با جدیت پيگيری شود.

وی در این خصوص ادامــه داد: گلایه مندی ما تا پيش از این حضور 
افراد غيرمتخصص صنفی در جلسات تخصصی دولتی بود که حال 
باید برای جلســات تخصصی از ظرفيت این کميسيون ها به خوبی 

بهره برداری شود.
رئيس اتحادیه صنف فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشين آلات 
تهران در پایان با اشاره به حضور هيات ایرانی به سرپرستی اتحادیه 
لوازم یدکی خودرو و ماشين آلات تهران در نمایشگاه قطعات خودرو 
پاکستان گفت: ظرفيت جدیدی در کشورهای همسایه برای صادرات 
و واردات ایجاد شده  است که باید از این شرایط بهترین بهره برداری را 
برای اصناف داشت و از این رو مذاکراتی انجام شده تا بتوانيم در سطح 
اصناف با کشور دوست پاکستان جلساتی داشته باشيم که در صورت 

تمایل دو طرف شرایط تجاری خوبی ایجاد شود.

سازمان کنفرانس تجارت و توسعه ســازمان ملل متحد )آنکتاد( در 
هفته جاری ميلادی گزارش داد که تجارت جهانی در ســال ۲۰۲۳ 
نسبت به سال گذشته ۵ درصد کاهش خواهد یافت و چشم انداز کلی 

برای سال ۲۰۲۴ نيز منفی خواهد بود.
سازمان کنفرانس تجارت و توسعه ســازمان ملل متحد )آنکتاد( در 
هفته جاری ميلادی گزارش داد که تجارت جهانی در ســال ۲۰۲۳ 
نسبت به سال گذشته ۵ درصد کاهش خواهد یافت و چشم انداز کلی 

برای سال ۲۰۲۴ نيز منفی خواهد بود.
بر اســاس برآوردهای آنکتاد، انتظار می رود تجارت جهانی در سال 
جاری به حدود ۳۰.7 تریليون دلار برســد.این نهاد ســازمان ملل 
کاهش تجارت کالا را حدود ۲ تریليــون دلار یا 8 درصد پيش بينی 

کرد در حالی که تجارت خدمات به گفته این ســازمان حدود ۵۰۰ 
ميليارد دلار یا 7 درصد رشد خواهد کرد.

آنکتاد علــت کاهش تجارت جهانی را تا حــدی به صادرات ضعيف 
کشورهای در حال توسعه و همچنين مسائل ژئوپليتيکی نسبت داد.

در این گزارش آمده است: جنگ در اوکراین، تحریم های )اعمال شده 
عليه( فدراسيون روسيه و فرار از ریسک های مالی در روابط تجاری 
آمریکا و چين نقش مهمی در شکل دهی به روندهای تجاری کليدی 

دوجانبه دارند.
آنکتاد افزود: این عوامل نه تنها بر اقتصادهایی که به صورت مستقيم 
درگير این مسائل هستند، تأثير می گذارد، بلکه به طور غيرمستقيم 

بر پویایی تجارت سایر اقتصادها نيز تأثير می گذارد.

به گفته این نهاد تجاری، نرخ بالای بهره بانکی در برخی از اقتصادها 
نيز مانع از فعاليت تجاری شده است.پيش بينی آنکتاد برای تجارت 
بين المللی در سال ۲۰۲۴ "بسيار نامطمئن و به طور کلی بدبينانه" 
عنوان شده اســت.این نهاد تجاری در گزارش خلاصه ای نوشت: در 
حالی که برخی شاخص های اقتصادی حکایت از بهبودهای بالقوه 
دارند، پيش بينی می شود که تنش های مداوم ژئوپليتيکی، سطوح 
بالای بدهی و شکنندگی اقتصادی گسترده تأثيرات منفی بر الگوهای 

تجارت جهانی داشته باشد.
پيش از این در ماه اکتبر، سازمان تجارت جهانی پيش بينی خود را 
برای رشد تجارت جهان در سال ۲۰۲۳ به ۰.8 درصد رسانده بود و 

دليل این کاهش شدید را کند شدن رشد توليد اعلام کرده بود.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: الگوی سنتی تجارت گاز باید تغيير کند 
و الگوی خریدار، فروشنده به الگوی ایجاد مرکز مبادلات تجاری با توجه به هاب 
های )مرکز مبادله انرژی( منطقه ای در جهت شکستن محدودیت ها و تحریم ها 
تغيير کند. مجيد چگنی در مراســم امضای تفاهم نامه بين خانه گاز ایران و 
انجمن گاز روسيه که در موسسه مطالعات بين المللی انرژی برگزار شد، اظهار 
داشت: ما وارد عصر جدیدی از چالش ها شدیم اما این مساله به معنای بد شدن 
شرایط نيست. چون می توانيم با ایجاد ساختارهای همکارگرا، همکاری های 
خوبی را شکل دهيم. این تفاهم نامه مقدمه و فرصت خوبی است که می تواند 

باعث تحکيم روابط دوجانبه یا چندجانبه بين کشورهای همسو شود.
وی افزود: برای شکســتن محدودیت و تحریم ها، رقابت های غيرسازنده 
باید تغيير کند و به همکاری های آینده نگر و ســازنده تبدیل شود. سطح 
همکاری های کشور در حال حاضر با اوراسيا در حال توسعه است اما هنوز 

هم فرصت های زیادی داریم که باید از آن استفاده کرد.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ادامه داد: شبکه گازی شمال به جنوب باید شکل 
بگيرد و گاز از روســيه به جنوب خليج فارس انتقال یابد. این موضوع سبب 

می شود که طرح های صادرات و واردات توسعه پيدا کند اما سهل انگاری سبب 
می شود که بازارهای نو ظهور با ال.ان.جی. )گاز طبيعی مایع( کشورهای غير 
همسو تامين شود. چگنی گفت: این موضوع نيازمند راهبرد شبکه مبادله گاز و 
خرید فروش دوجانبه گاز است که در این زمينه باید چند محور را در نظر بگيریم. 
یکی از محورها تبادلات فناوری و تحقيق و توسعه است که باعث هم افزایی 
مشترک می شود و باید یک مدل همکاری بين ایران و روسيه در حوزه اولویت 
دار آموزش نيرو، دیپلماسی علم و فناوری و حضور در مجامع بين المللی تدوین 
شود. وی ادامه داد: شرکت های دانش بنيان ایران در حال حاضر قادر به ساخت 
اقلام پيچيده در صنعت گاز مانند انواع کاتاليست)راه انداز( و کنترل کنندگان 
گاز فلز از جمله توليدات این شرکت ها هستند و ما آماده تعاملات با روسيه و 
دیگر کشورها هستيم. از این رو تفاهم نامه خانه گاز ایران با انجمن گاز روسيه 

اولين قدم مهمی در جهت این همکاری ها است.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران نيز افزود: ما به دنبال تجارت گاز به روش 
ال.ان.جی هستيم اما به دليل تحریم ها برنامه هایی برای توسعه در دستور 
کار قرار دارد. توسعه ال.ان.جی برای واحدهای مينی ال.ان.جی در گام اول 

و سپس ایجاد احدهای بزرگ مقياس ال.ان.جی در گام دوم در دستور کار 
همکاری است. وی گفت: توسعه جی.تی.ال )تبدیل گاز طبيعی به سایر 
هيدروکربن های گازی( و توســعه زنجيره متانول به دليل تحریم ها باید 
اولویت قرار گيرد و توسعه ذخيره سازی گاز نيز یکی از اقداماتی است که 
مورد توجه ایران است و چندین ميدان را هم توسعه داده ایم. ذخيره سازی 
علاوه بر اینکه در پيک )فراوان(سازی کمک بسياری می کند، در تجارت گاز 
نيز به کمک می آید. ایجاد ذخيره سازی گاز و واحدهای ال.ان.جی در مرکز 
مبادلات جنوب ایران از موارد پيشنهادی است. مدیرعامل شرکت ملی گاز 
گفت: توجه به بحث هليوم و هيدروژن در پالایش گاز نيز باید در دستور کار 
قرار گيرد. لذا امکانات مشترک در بحث فناوری های پيشران از جمله نکاتی 
است که باید مد نظر قرار گيرد. برنامه ریزی بدون آینده نگری امکان پذیر 
نيست و باید سناریوهای درست مد نظر قرار گيرد و اولویت نيز باید رشد 
اقتصادی و پيشرفت فناوری باشد. پيشنهاد مشخص این است که تراز گازی 
اوراسيا و ایران افزایش پيدا کند و تفاهم نامه ها و همکاری های گسترده سبب 

شکل گيری این اقدام مهم شود.

کارگروه ویژه درگاه ملی مجوزها تشکیل شود

سازمان ملل: تجارت جهانی رو به کاهش است

شکل گیری مرکز مبادلات تجاری گاز اولویت ایران است

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2937 دوشنبه 27 آذر ماه

تمرکز بر تولید صادرات محور
مسعود دانشمند، اقتصاددان

مهم ترین شاخص اقتصاد هر جامعه صادرات 
آن است زیرا به کمک آن می توانيم حاصل کار 
و توليد را به فروش رســانده و درآمد آن را در 
کشور مصرف کنيم، در کشور ما تقریباً همه 
نيازهای اقتصادی بر پایه نفت تأمين می شود، 
به همين دليل اهميت زیادی برای صادرات در 
نظر گرفته نشده است. البته در سال های اخير 
که اوضاع صادرات کمی بهبود یافته، صادرات 
مورد توجه قرار گرفته اســت و این موضوع 
هرگاه که مشکلی برای فروش یا کاهش قيمت 

نفت ایجاد شود، تکرار می شود.
فرصت های بيشماری در صادرات غيرنفتی داریم 
که متاسفانه به آنها توجهی نمی کنيم. و در واقع 
این سوال مطرح می شــود که چرا باید صادرات 
غيرنفتی ما تا این حد به پتروشيمی وابسته باشد 
و اصولا مگر صنعت پتروشيمی ما بدون خوراک 
ارزان و سوبسيد پنهانی که با خوراک ارزان دریافت 

می کند توان رقابت در بازارهای جهانی را دارد؟
مهم ترین مســئله صادرکننــدگان در این 
بخش ها تأمين سرمایه اســت، برای تأمين 
ســرمایه، فعالان این بخش نيازمند حمایت 
دولت و نظام بانکی هستند در مقابل، هر روز 
بر مشکلات صادرکنندگان افزوده می شود به 
عنوان نمونه چالشــی که برای رفع تعهدات 
در پيمان ارزی وجــود دارد یا تفاوت نرخ ارز 
در بــازار بــا در پيمان ارزی باعث می شــود 
هزینه های صادرکننده افزایش یابد، زیرا در 
شرایطی که تورم داخلی به ۴۶ درصد می رسد، 
ارزش ارز صادراتی بالا نرفته که بتواند این رقم 

را جبران کند.
با نگاهی به صادرات ترکيه مــی توان گفت 
که این کشــور حجم قابل توجهی ازقطعات 
و ابــزارآلات صنعتی صادرمی کنــد این در 
حاليست که تا ۳۰ سال قبل چنين صنایعی 

دراین کشور پا نگرفته بودند.
سياســت های اقتصادی در بخش صادرات 
غيرنفتی را می توان خام فروشــی ناميد. به 
عبارتی مــا از منابع و خــوراک ارزان خود به 
صنایع وابسته به نفت مثل پتروشيمی هدیه 
می دهيم و این صنایع محصولات خود را به 

بازارهای جهانی صادر می کنند.

مرکز آمار اعلام کرد که وزن گوشت عرضه  شده 
طيور در کشتارگاه های رســمی کشور در آبان 
امســال حدود ۱۹۲ هزار تن بوده که ۲7 درصد 
افزایش نسبت به پارسال را نشان می دهد و در 

این ميان ۹8 درصد آن گوشت مرغ بوده است.
به گزارش ایســنا، طبق نتایج طرح آمارگيری 
کشتار طيور کشتارگاه های رســمی کشور در 
ماه آبان سال جاری، گوشت مرغ با ۱87 هزار و 
۵۴۰ تن ۹7٫7 درصد از وزن کل گوشــت طيور 
عرضه شده را به خود اختصاص داده است. گوشت 
بوقلمون با ۲۰۶۱ تن و سایر انواع طيور با ۲۳۳8 
تن، به ترتيب ۱٫۱ درصد و ۱٫۲ درصد از وزن کل 
گوشت طيور عرضه شــده را به خود اختصاص 

داده اند.

مقایسه عملکرد کشتارگاه های رسمی کشور در 
آبان ۱۴۰۲ با ماه مشابه سال ۱۴۰۱ نشان دهنده 
افزایش ۲7 درصدی مقدار عرضه گوشــت انواع 

طيور در کشتارگاه های رسمی کشور است.
مقدار عرضه گوشت طيور در آبان ۱۴۰۲ نسبت 
به ماه مشابه سال قبل برای مرغ ۲7 درصد، برای 
بوقلمون ۶۳ درصد و برای بلدرچين ۴۰ درصد 
افزایش، برای شترمرغ ۵۴ درصد کاهش و برای 

سایر انواع طيور ۶۲ درصد افزایش داشته است.
همچنين نتایج حاصل از ایــن طرح آمارگيری 
نشان می دهد که مقدار عرضه گوشت طيور در 
کشتارگاه های رسمی کشور در آبان ۱۴۰۲ نسبت 
به ماه قبل )مهر( در حدود شــش درصد کاهش 

داشته است.

تهران- ایرنا- یکی از برنامه های دولت سيزدهم 
در راستای مردمی کردن اقتصاد، توسعه بخش 
تعاون اســت به طوری که در این دولت ۲۰88 
طرح تعاونی با سرمایه ۲۶.۶ هزار ميليارد تومان 
در کمتر از ۲ سال به بهره برداری رسيد و با این 

طرح ها برای بيش از ۵۰ هزار شغل ایجاد کرد.
دولــت ســيزدهم و وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی در راســتای مردمی کــردن اقتصاد، 
توسعه و گسترش بخش تعاون را در دستور کار 
خود قرار داد و دنبال کرده است. قرار بود که سهم 
بخش تعاون در اقتصاد ملی به سهم ۲۵ درصدی 
برسد که در دولت های گذشته مغفول ماند؛ حال 
رشــد این بخش یکی از برنامه های دولت است 
و توسعه و گســترش تعاونی های عمرانی، ملی، 
خدماتی، سهامی عام و فراگير از جمله اقدامات 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است تا سهم 

تعاون در اقتصاد کشور افزایش یابد.
بر اساس این گزارش در دولت سيزدهم و از مهر سال 
۱۴۰۰ تا مرداد سال جاری ۲۰88 طرح تعاونی با 
ســرمایه گذاری ۲۶ هزار و ۶۲۴ ميليارد تومان در 
کمتر از ۲ سال به بهره برداری رسيد که به واسطه آن 

برای ۵۰ هزار و ۴۹۴ نفر اشتغال ایجاد شد.
در هفته تعاون سال ۱۴۰۰، تعداد ۲۶8 تعاونی 
مورد بهره برداری قرار گرفت که برای بيش از 7 
هزار نفر فرصت شغلی ایجاد کرد. سرمایه گذاری 

این طرح ۳۳87 ميليارد تومان بود.
در دهه فجر سال ۱۴۰۰، تعداد ۱۰۲ پروژه افتتاح 
شد که زیرساخت ایجاد اشــتغال برای 7 هزار و 
8۱ نفر را با سرمایه گذاری ۲7۳۴ ميليارد تومان 
ایجاد کرد. تعداد ۴۵7 تعاونی نيز در هفته تعاون 
ســال ۱۴۰۱ به بهره برداری رسيد که برای ۱۱ 
هزار و ۶8۶ نفر شغل ایجاد کرد. سرمایه گذاری 

این طرح ۴۱7۲ ميليارد تومان بود.
تعداد 888 طرح پروژه تعاونی در دهه فجر سال 
۱۴۰۱ و با سرمایه گذاری ۵۰۳۱ ميليارد تومان 

به بهره برداری رسيد که برای ۱۶ هزار و ۲۶۴ نفر 
شغل ایجاد کرد.

وزارت تعاون در شهریور ســال جاری نيز ۳7۳ 
طرح تعاونی با مشارکت ۲۴ هزار و ۱۵۱ عضو و با 
سرمایه گذاری بيش از ۶۳۰۰ ميليارد تومان را به 
بهره برداری رساند که به واسطه آن برای 8 هزار 
و ۴۵۴ نفر شغل ایجاد شد. سرمایه مردمی که در 
این طرح وجود داشت، ۵8۱8 ميليارد تومان بود.

طبق آخرین آمار مربوط به تشــکيل تعاونی ها 
)منتهی به تابســتان ۱۴۰۲( در دولت سيزدهم 
تعداد ۱۵ شــرکت تعاونــی توســعه و عمران 
شهرستانی تشکيل شدند که ۱۲ هزار و ۵8۳ نفر 
در آن عضویت دارند. این تعاونی ها برای ۵۱7 نفر 
فرصت شغلی ایجاد کرده و ميزان سرمایه ثبتی 

این شرکت ها 8۳ ميليارد ریال است.
همچنين ۴8 شرکت تعاونی فراگير ملی در این 
مدت تشکيل شده که ۳ هزار و ۹۱۲ عضو دارد. 
سرمایه اوليه این تعاون ۴۴ هزار و ۲۹۴ ميليون 
ریال است که واسطه ایجاد فرصت شغلی برای ۲ 

هزار و 7۶ نفر شده است.
۲ شرکت تعاونی سهامی عام نيز با ۳۱۵ سهامدار 
)حقيقی و حقوقی( و سرمایه ۱۵ ميليارد تومان 
تشکيل شده که توانسته برای 7۰ نفر اشتغال زایی 
کند. در کنار این تعاونی ها ۱۰ فقره مجوز تشکيل 
تعاونی سهامی عام و تبدیل به تعاونی سهامی عام 

نيز صادر شده است.
تشــکيل 8۰۹ تعاونی خدماتی با عضویت ۱۱ 
هزار نفر و اشــتغال زایی بــرای ۱۳ هزار و ۴۱7 
نفــر، تشــکيل ۶۰ تعاونــی آموزشــگاهی در 
مدارس سراسر کشــور با عضویت ۴ هزار نفر از 
دانش آموزان و تشکيل یک تعاونی فراگير ملی 
به صورت آزمایشی برای دانش آموزان استثنایی 
با عضویت ۱8۰ نفر از دانش آموزان اســتثنائی 
استان فارس از دیگر اقداماتی در بخش توسعه 

تعاونی های روستایی است.

دبير کارگروه نهضت ملی مســکن با اشــاره به آغاز 
ســاخت ۱.۹ ميليون واحد نهضت ملی مســکن از 
مجموع ۴ ميليــون واحد، گفت:بانک ها پيش پروانه 
را برای وام قبول کنند. روح الله اکبــری با یادآوری 
پيشرفت زیر ۱۲ درصدی پروژه های طرح اقدام ملی 
مســکن در دولت قبل، اظهار کرد: دولت سيزدهم و 
وزارت راه و شهرسازی برای تسریع در روند تکميل 
و بهره برداری از طرح نهضت ملی مســکن در کشور 

آمادگی و اهتمام دارند.
وی افزود: تاکنون ۵۲ هزار هکتار زمين برای اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن تأمين و ساخت ۱.۹  ميليون 
واحد از مجموع ۴ ميليون واحد آغاز شده است. وی 
توضيح داد: از ۴ ميليون واحد مسکونی، ۱.8 ميليون 
در زمين های دولتی ۹۹ ســاله، 8۰۰ هزار واحد در 
روستاها، 8۰۰ هزار واحد خودمالکی و ۶۰۰ هزار واحد 

نيز در بافت فرسوده ساخته می شود.
دبير کارگروه نهضت ملی مســکن بــا بيان این که 
تسهيل و تسریع در پرداخت تسهيلات بانکی با هدف 
سرعت بخشی به روند ســاخت نهضت ملی مسکن 
در دســتور کار قرار دارد، اضافه کرد: شــهرداری ها 
باید نســبت به صدور پيش پروانه ساختمانی برای 
پروژه های نهضت ملی مسکن اقدام کنند. بانک های 
عامل نيز می توانند پيش پروانه ســاختمانی را برای 
پرداخت تسهيلات قبول کنند تا روند ساخت، تکميل 
و بهره برداری از طرح های نهضت ملی مسکن سرعت 

یابد.
اکبری تاکيد کرد: مردمی ســازی طرح نهضت ملی 
مسکن در قالب واگذاری برون ساخت در دستور کار 
قرار دارد و در صورت امکان باید این مهم به گروه های 
مردمی واگذار شود. اوایل آبان ماه سال ۱۴۰۰ دیوان 
محاسبات دیوان کشور در ۳ سالگی طرح ملی مسکن 
پيشــرفت فيزیکی واحدهای این طــرح در برخی 
اســتان ها ۱ درصد و در ۱8 اســتان زیر ۱۰ درصد 

اعلام کرد.
کمترین پيشرفت فيزیکی واحدهای طرح ملی مسکن 
مربوط به استان های چهارمحال و بختياری، آذربایجان 
غربی،  قزویــن، هرمزگان، اصفهــان، ایلام، گيلان، 
کرمانشاه، مازندران، همدان، فارس، یزد و کردستان 
به ترتيب ۱.۱۴ درصد، ۱.۳۳ درصد با ۳ درصد، ۳،  ۳.۳ 

درصد، ۳.۳ درصد، ۴، ۴.8۳ درصد، ۴.87 درصد، ۵ 
درصد، ۵.۲۵ درصد، ۶ درصد و 7 درصد بود.

بيشترین پيشــرفت فيزیکی پروژه های طرح ملی 
مسکن نيز با ۵۹.۱۹ درصد مربوط به استان کهگيلویه 
و بویراحمد بود.  بررســی جدول دیوان محاسبات 
کشــور از پروژه های طرح مذکور حاکی از آن است 
که پيشــرفت طرح ملی مســکن در ۱8 استان زیر 
۱۰ درصد، ۲ اســتان ۱۰ درصد و ۳ اســتان زیر ۱۵ 

درصد بود.
در بخشــی از گزارش دیوان محاسبات کشور آمده 
است: طرح  ملی مســکن یکی از موضوعات اولویت 
دار حسابرسی است که در تحقق شعار »رونق توليد، 
پشتيبانی ها و مانع زدایی ها« مورد بررسی و نظارت 
دیوان محاسبات کشور قرار گرفته است. نگاهی گذرا 
به جدول زیرگویای عدم پيشرفت این طرح از زمان 

شروع)سال ۱۳۹8( تا پایان تير ماه ۱۴۰۰ است.
البته در برخی از استان ها به دليل ادغام طرح مسکن 
مهر و انتقال واحدهای آماده یا با پيشرفت بالا به طرح 
ملی مسکن، درصد پيشرفت بالایی قيد شده است ولی 
در عمل طرح اقدام ملی مسکن در این استان ها هم به 

تنهایی پيشرفت چندانی نداشته است.
دیوان محاسبات در بررسی های کارشناسی، عوامل 
دخيل در عدم پيشرفت فيزیکی و عملی این طرح را 
نيز مورد موشکافی قرار داده  و برخی از مهمترین آنها 

را در قالب موارد زیر بيان کرده است؛
- سياســت گذاری  های مقطعی در تامين مسکن 
مانند طرح اسکان ضربتی 77، طرح استيجاری، طرح 
مسکن مهر، اجاره داری ۵ ساله و نيز طرح اقدام ملی 
مسکن باعث بلاتکليفی دستگاه های اجرایی و مردم 
شده است.- نرخ بالای تسهيلات )۱8درصد( تزریق 
مالی پروژه ها و روند احداث آن ها را دچار مشکل کرده 
است.- تخصيص اراضی و نقشه های ساخت برخی 

پروژه ها هنوز قطعی نيست.
- سازمان ملی زمين و مسکن فاقد اراضی مناسب و 
کافی جهت اجرای طرح اقدام ملی مسکن در برخی 
از استان ها است.-  در بسياری از استان ها هيچگونه 
منابع مالی دولتی تخصيص نيافته اســت و هزینه 
ساخت، صرفاً از طریق آورده خود متقاضی و تسهيلات 

بانکی تامين شده است.

و  بنــادر  مدیــرکل 
دریانــوردی خوزســتان 
درخصوص حجم مبادلات 
کالاهــای نفتی در ســال 
جــاری گفــت: بخــش 
نفتی بالغ بــر ۲ ميليون و 7۵۶ هــزار تن بوده که 
 نسبت به مدت مشابه از رشد ۲۰ درصدی برخور 

بوده است.
به گزارش مهر، ابوطالــب گرایلو، مدیرکل بنادر و 
دریانوردی استان خوزســتان با اشاره به اقدامات 
انجام شده برای ساماندهی و جلوگيری از رسوب 
کالا در بنادر اســتان خوزســتان گفت: طی سال 
جاری در بندر امــام خمينی )ره( کــه به عنوان 
هاب غلات کشــور شناخته می شــود، 8 ميليون 
و 8۹7 هــزار و ۲7۰ تن کالای اساســی تخليه و 
8 ميليون و 8۰۱ هــزار و ۲۲ تــن از بندر خارج 
شــده اســت. آمارها حاکی از عدم وجود کالای 

رســوبی در بندر امام خمينی )ره( اســت و آنچه 
 باقی مانده باید توســط صاحبــان کالا پيگيری و 

ترخيص شوند.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان خوزســتان 
در خصوص حجــم کالاهای نفتــی از ابتدا تا ۲۰ 
آذرماه امســال گفت: عملکرد مــا در بخش نفتی 
بالغ بر ۲ ميليون و 7۵۶ هزار تن بوده که نســبت 
 به مدت مشــابه از رشــد ۲۰ درصدی برخوردار 

بوده است.
گرایلو با بيان اینکه از ســال گذشــته در راستای 
افزایش ظرفيــت بندری برای ســاخت انبارهای 
سرپوشــيده اقــدام به جــذب ســرمایه گذاری 
شــد، گفت: ســاخت ترمينال هــای مکانيزه نيز 
در دســتور کار قــرار دارد )که فــاز اول یکی از 
ایــن ترمينال ها در هفتــه دولت با حضــور وزیر 
راه و شهرســازی افتتاح شــد( تا ســرعت تخليه 
 افزایش پيــدا کنــد و ریــزش کالا بــه حداقل

 ممکن برسد.
وی با اشاره به ميزان سرمایه گذاری در بندر امام 

خمينی )ره( از ابتــدای دولت ســيزدهم گفت: 
مجموع اقدامات انجام شده و توافقنامه هایی که تا 
پایان سال جاری منعقد می شود به 8 هزار ميليارد 

تومان خواهد رسيد.
مدیرکل بنادر و دریانوردی اســتان خوزستان با 
اشــاره به طرح های توســعه ای بندر امام خمينی 
)ره( بيان کــرد: ظرفيتی بالغ بــر ۴۵۰ هزار تن 
مخازن نفتــی در این بندر ایجاد شــده اســت و 
طبق برنامه، ظرفيــت آنها به ۵۵۰ هــزار تن نيز 
افزایــش می یابد. همچنيــن احــداث ترمينال 
مکانيزه مواد معدنی با ســرمایه مورد نياز بيش از 
۱.۰۰۰ ميليــارد تومان در دســتور کار قرار دارد. 
از طرفــی در حال انعقــاد قرارداد برای توســعه 
 TEU ۱۰۰۰ ظرفيت ترمينال کانتينری از ۶۰۰ به 

در سال هستيم.
گرایلو از انعقاد قرارداد ســرمایه گــذاری تا پایان 
امســال برای بازســازی ترمينال قدیمی غلات و 
اتصال به ســيلوها با ظرفيــت ۱.۵ ميليون تن در 

سال خبر داد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رسوب کالا در بنادر کاهش می یابد

رشد مبادلات کالاهای نفتی 
عرضه گوشت مرغ ۲۷ درصد بیشتر شد

ایجاد شغل برای ۵۰ هزار نفر با بهره برداری از ۲۰۸۸ طرح تعاونی 

بانک ها پیش پروانه را برای وام نهضت ملی مسکن قبول کنند
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فناوری و 
اطلاعات

همکاری ۴ شــرکت دانش بنیان هم زنجیره با هدف 
هم افزایی

مدیرکل دفتر خدمات کسب و کار وزارت صمت از تشکیل کنسرسیوم دانش بنیان 
بین چهار شرکت هم زنجیره با هدف هم افزایی و اشتراک گذاری منابع توسط یکی 
از شرکت های خدمات کسب وکار خبر داد.به گزارش وزارت صمت، »امیرحسین 
اسدی« گفت: برای انجام کارهای بزرگ، نیاز داریم تا منابع خرد را تجمیع و از همه 

ظرفیت ها استفاده کنیم.
وی افزود: وقتی به شرکت های دانش بنیان برای حل چالش ها و مسائل مراجعه 
می کنیم، اغلب آنها کوچک هستند و توانایی حل مسائل بزرگ را ندارند که این 
موضوع خود عوامل مختلفی دارد.مدیرکل دفتر خدمات کسب و کار وزارت صمت 
اضافه کرد: از سوی دیگر در بازدید از 20 پارک فن آوری، در این مدت شرکت های 
زیادی مشاهده شد که دقیقا کار یکسان انجام می دهند؛ یعنی هم منابع می گیرند 
هم در مسیر کسب وکار با شرایط سخت آن قرار گرفته اند همچنین به واسطه ضعف 

و کوچکی، توان انجام کارهای بزرگ را ندارند.
وی با طرح این پرسش که در این زمینه باید چه کرد؟، ادامه داد: الگوی پیشنهادی 
استفاده از شرکت های خدمات کســب وکار در راستای تشکیل کنسرسیوم بین 
شــرکت های دانش بنیان در پارک ها و مراکــز نوآوری بود و در این راســتا گام 

برداشتیم.
اسدی تصریح کرد: وقتی نگاه به یک صنعت، مبتنی بر زنجیره ارزش و مدیریت 
زنجیره تامین باشد، رشد این صنعت شتاب بیشتری گرفته و عوامل مورد نیاز آن 
صنعت، با سرعت بیشتری در دسترس قرار می گیرد.وی خاطرنشان کرد: در این 
زمینه تلاش شد تا در ارتباط بین شرکت های فن آور و دانش بنیان، تکامل زنجیره 

ارزش یک صنعت در نظر گرفته شود.
مدیرکل دفتر خدمات کسب و کار وزارت صمت ادامه داد: شرکت های دانش بنیان، 
اگر بتوانند در مسیر زنجیره ارزش یک صنعت، متحد شوند، قطعا خواهند توانست 

حجم بالایی از گردش مالی صنعت کشور را راهبری کنند.
وی با تاکید بر اینکه در شــان زیســت بوم نوآوری و فن آوری کشور نیست که 
زیر دو درصــد تولید ناخالص داخلــی)GDP( را مدیریت کند، یادآور شــد: در 
رویکرد توسعه کنسرســیوم، به دنبال ایجاد کنسرسیوم دانش بنیان ها در مسیر 
زنجیره ارزش، تبادل ســهام، تبادل بــازار، تبادل محصــول، تبلیغات مبتنی 
 بر دریافت ســهام، بازاریابــی مبتنی بر دریافــت محصول و شــیوه های نوین 

بازاریابی هستیم.
اسدی تاکید کرد: در این زمینه مقرر شد شرکت دانش بنیان، از خط تولید شرکت 

دانش بنیان دیگر، استفاده کرده و خود، خط تولید راه اندازی نکند.
وی با اشاره به اینکه استفاده از نانو در صنایع غذایی، صنایع آرایشی و بهداشتی و 
کشاورزی در سالیان گذشته توسعه پیدا کرده، اضافه کرد: در این زمینه نخستین 
کنسرسیوم بین یک شرکت دانش بنیان از یاســوج و پارک فن آوری این استان، 
یک شــرکت دانش بنیان از پارک فن آوری کرمانشاه، یک شرکت فن آور صنعت 
کشاورزی، یک شــرکت خدمات کســب وکار دانش بنیان دارای مجوز از پارک 
فن آوری پردیس و یک شــرکت دانش بنیان صنعت تبلیغات و زیرســاخت های 

تبلیغات هستیم.
مدیرکل دفتر خدمات کسب و کار وزارت صمت با بیان اینکه تاکنون چندین جلسه 
بین این شرکت ها تشکیل شده است، گفت: این کنسرسیوم، با صرفه جویی منابع، 
ایجاد اشتراک منابع و کمک به شکل دهی فن آوری در زنجیره می تواند الگویی 

برای توسعه این کار در کشور باشد.

 ســاخت ۳۰۰ هزار قطعه هواپیما توسط شرکت های 
دانش بنیان

رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری از ســاخت ۳00 هزار قطعه هواپیما توسط 
شرکت های دانش بنیان خبر داد و گفت:  این شرکت ها 2000 قطعه را برای صنعت 

هوانوردی طراحی کرده اند.
محمد محمدی بخش با تاکید بر این که شــرکت های دانش بنیان زنجیره اصلی 
صنعت هوانوردی کشور هستند، اظهار کرد: این شرکت ها تاکنون 2000 قطعه 

مختلف هواپیما طراحی و آنها را مطابق با استانداردهای مربوطه ساخته اند.
وی با بیان این که تاکنون ۳00 هزار قطعه هواپیما توســط این شرکت ها تولید و 
عرضه شده اســت، افزود: در بخش قطعات و اقلام مصرفی، نرم افزار و... مجموعه 
متنوعی از نیازها را لازم داریم که در این راستا دست یاری را به سوی فعالان این 

بخش دراز کرده ایم.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: شرکت های توانمندی در ایران داریم که نیاز 

شرکت های هواپیمایی به اقلام مصرفی را تامین می کنند.

کنسرسیومی برای استفاده از گرافن در توسعه اینترنت اشیاء
پروژه جدیدی تحت عنوان GATEPOST آغاز شــده که قرار است برای توسعه 

گرافن در حوزه اینترنت اشیاء )IoT( کار کند.
با همکاری چند شــرکت آلمانی و مراکز تحقیقات اروپایی، پروژه جدیدی به نام 
GATEPOST آغاز شــده که تحت برنامه Horizon و با پشتیبانی پیشگامی 
پرچمدار گرافن، قرار است روی توسعه گرافن در حوزه اینترنت اشیاء )IoT( کار 

شود.
برای استفاده از IoT و برنامه های کاربردی ۶G/۵G، محاسبات با عملکرد بالا با 
مصرف انرژی کم مورد نیاز است. راه حل های امنیتی قابل اعتماد نیز برای مبارزه با 
تعداد فزاینده حملات سایبری ضروری خواهد بود. راه حل های موجود نمی توانند 
این الزامات جدید را برآورده کنند، زیرا از نظر عملکرد، تاخیر و هزینه های عملیاتی 
هنوز فناوری های رایج عقب هستند. در اینجاســت که پروژه GATEPOST با 
هدف ایجاد انقلابی در محاسبات و امنیت با رویکردی مبتکرانه مبتنی بر گرافن 

وارد می شود.
برای راه اندازی این پروژه جلسه با حضور شرکای پروژه برگزار شد که در این جلسه 

پیرامون برنامه های کاری بحث و گفت وگو انجام شد.
دکتر مینداگاس لوکوســیوس از کمیســیون اتحادیه اروپا، گفت: گرافن و مواد 
دوبعدی پتانسیل بالایی دارند و امکانات بی سابقه ای را برای توسعه فناوری های 
جدید باز می کنند. پروژه ما هدف خود را ادغام این مواد در نیمه هادی های اکسید 
فلزی مکمل )CMOS( ساخته شده از نیترید ســیلیکون قرار داده است. اگر ما 
موفق به ترکیب گرافن با فرآیندهای استاندارد CMOS شویم، در آستانه پیشرفت 

در پردازش داده خواهیم بود.
برای دســتیابی به این هدف بلندپروازانه، هشت شــریک اروپایی وارد همکاری 
مشترک شده اند: مؤسسه لایبنیتز از آلمان که در حوزه گرافن پیشرو است، شرکت 
آلمانی Akhetonics  که در توسعه پردازشــگرهای چند کاره نوری تخصص 
دارد، شرکت HP در بلژیک، دانشگاه ارسطو تساونیکی از یونان، شرکت سوئیسی 
Enlightra Sàl که در حــوزه انتقال اطلاعات با پهنای بانــد بالا با نور فعالیت 
 Fraunhofer Gesellschaft zur Förderung دارد، مرکز تحقیقاتــی
der angewandten Forschung در آلمان، شــرکت مشــاره EurA و 
 Interuniversitair Micro-Electronica Centrum مرکز تحقیقات

در بلژیک.
 EurA AG به نقل از ستاد نانو، اســتفان دورم، رئیس پروژه های بین المللی در
مستقر در الوانگن گفت: ما از اینکه بخشــی از این کنسرسیوم هستیم و پروژه را 

همراه با IHP مدیریت می کنیم، بسیار خوشحال هستیم.

اخبار

رییس امور جذب، بکارگیری 
و رشــد ســازمان اداری و 
اســتخدامی کشــور گفت: 
تاکنون ۶۹ دستگاه اجرایی و 
۱۹ وزارتخانه از جذب نخبگان 

استقبال کرده اند.
به گزارش بنیاد ملی نخبگان، علیرضا علیخان زاده؛ رییس 
امور جذب، بکارگیری و رشــد این سازمان در خصوص 
صدور مجوز برای مرحله جدیــد جذب نخبگان گفت: 
مجوزهای صادر شده به تفکیک شغل محل در سراسر 
کشور خواهد بود که فراخوان و جزییات آن از سوی بنیاد 

ملی نخبگان اعلام خواهد شد.
علیخــان زاده با تاکید بــر اهتمام دولت ســیزدهم در 
اســتفاده حداکثری از ظرفیت نخبگان، گفت: تا کنون 
۶۹ دســتگاه اجرایی و ۱۹ وزارتخانه از جذب نخبگان 

استقبال کرده اند که نشــان از همت دولت سیزدهم در 
حفظ، جذب و بکارگیری نخبگان برای ارائه خدمت به 

مردم است.
وی با اشــاره به اینکه شــرایط احراز نخبگی و فرایند 
ارزیابی از ســوی بنیاد ملــی نخبگان اطلاع رســانی 
می شــود، اعلام کرد: بر اســاس نیازهای دستگاه های 
اجرایی کشــور، مجوز جذب بیشــترین تعداد نخبه، 
بــه ترتیب بــرای آمــوزش و پــرورش و وزارت جهاد 
 کشــاورزی و وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی صادر

 شده است.
همچنین نخبگان برای جذب در دستگاه های سازمان 
ثبت اســناد و املاک کشور، ســازمان زمین شناسی و 
اکتشــافات معدنی، سازمان ملی اســتاندارد، سازمان 
نقشــه برداری کشــور و مرکز آمار، مرکز ملی رقابت، 
معاونت حقوقی ریاســت جمهوری، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، وزارت امور اقتصاد و دارایی و وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به رقابت می پردازند.

وزارت دادگســتری، وزارت راه و شهرســازی و 

ســازمان های تابعه، وزارت علوم تحقیقــات و فناوری، 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، 
وزارت نفت و وزارت نیرو دیگر دســتگاه هایی هستند 

که با مجوزهای صادر شــده از سوی ســازمان اداری 
 و اســتخدامی کشــور، می توانند نخبــگان را جذب 

و بکارگیری کنند.

مجوز استخدام ۴۰۰۰ نخبه در دستگاه های اجرایی صادر شد

استقبال ۱۹ وزارتخانه از جذب نخبگان
News kasbokar@gmail.com

با حکم دادگاه عالی اروپا، شرکت آمریکایی آمازون مجبور 
نیست 2۵0 میلیون یورو )2۷۳ میلیون دلار( مالیات معوقه 
به لوکزامبورگ بپردازد. این حکم به منزله شکستی برای 
مارگرت وستاگر، مســئول ضد انحصارطلبی اتحادیه اروپا 
در مبارزه با توافق های مالیاتی شــیرین برای شرکت های 

چندملیتی است.
دیوان دادگستری اتحادیه اروپا که در لوکزامبورگ مستقر 

اســت، اعلام کرد: دیوان دادگســتری تاییــد می کند که 
کمیســیون اروپا ثابت نکرده اســت که حکم مالیاتی که 
لوکزامبورگ به آمازون داده است، کمک دولتی بوده که با 

بازار داخلی اتحادیه اروپا، ناسازگار بوده است.
سخنگوی آمازون اظهار کرد: این شرکت از حکم دادگاه که 
تائید می کند آمازون از تمام قوانین قابل اجرا پیروی کرده و 
هیچ رفتار خاصی نداشته است، استقبال می کند. ما مشتاقانه 

به دنبال تداوم تمرکز بر خدمات رسانی به مشتریان خود در 
سراسر اروپا هستیم. کیارا پوتاتورو، کارشناس مالیات اتحادیه 
اروپا در آکســفام، از این تصمیم انتقاد کرد و گفت: آمازون 
امسال یک هدیه کریسمس زود هنگام دریافت کرد، زیرا این 
شرکت از صورتحساب مالیاتی ۱0 ساله خود به لوکزامبورگ 

گریخت و می تواند به این کار ادامه دهد.
وی افزود: به همین دلیل است که اتحادیه اروپا باید اصلاحات 

مالیاتی واقعی را انجام دهد. این شکســت دادگاهی برای 
اتحادیه اروپا، منعکس کننده ســوابق مختلف وســتاگر 
در زمینه دفاع از تصمیمات مالیاتــی در برابر چالش های 
قانونی است. بر اســاس گزارش رویترز، شرکت فرانسوی 
انژی اوایل ماه میــلادی جاری، در مبارزه خود با دســتور 
 اتحادیه اروپا برای پرداخت ۱20 میلیون یورو مالیات معوقه 

به لوکزامبورگ، پیروز شد.

روند صعودی ســهام اپل که ارزشــمندترین شرکت 
سهامی عام جهان است، هیچ نشانه ای از کاهش نشان 
نمی دهد و پس از رکورد جدیدی که روز چهارشــنبه 
ثبت کرد، ارزش بازار این شرکت در حال نزدیک شدن 

به ارزش بازارفرانسه است.
طبق شــاخصی که بلومبرگ گردآوری کرده اســت، 
مجموع ارزش بازار شــرکت های فهرســت شــده در 
پاریس، تا پایان روز چهارشــنبه، حدود ۳.2 تریلیون 
دلار در مقابل ۳.۱ تریلیون دلار ارزش بازار غول فناوری 
اپل بود. ســازنده آیفون به جز شــش بازار بزرگ، از 

همه بازارهای ســهام جهان بزرگتر است. برای اولین 
بار نیست که ارزش شــرکت اپل، از بازار سهام فرانسه 
بزرگتر می شــود. طی نیمه دوم سال میلادی گذشته 
که بانک های مرکزی، نرخ بهره را برای مقابله با تورم 
 افزایش دادند، اپل و فرانســه چندین بار جایگاهشان 

را مبادله کردند.
بازار سهام فرانسه هفته جاری با رشد سهام شرکت های 
لوکس از جمله LVMH )مالک لویی ویتون( و هرمس 
اینترنشنال، به بالاترین ســطح خود صعود کرد. بازار 
فرانســه که بزرگترین بازار اروپاست، اواسط تابستان 

عقب نشــینی کرد اما در هفته های اخیــر با افزایش 
شواهدی از کاهش تورم و به اوج رسیدن نرخ های بهره 
بدون هیچ نشــانه ای از رکود در آمریکا، دوباره ســیر 

صعودی پیدا کرده است.
در آمریکا همین فضا، باعث رشد دوباره سهام فناوری، 
به  خصوص شرکت های بزرگ شده است. اپل از ابتدای 
ســال 202۳ تاکنون، بیش از ۵0 درصد رشــد کرد و 
حدود یک تریلیون دلار به ارزش بازار خود اضافه کرد. 
قیمت سهام این شرکت در معاملات روز پنجشنبه، با 
0.۸ درصد افزایش، به ۱۹۹ دلار و ۶2 ســنت رسید و 

بالاترین رکورد اواســط معاملات را شکست. افزایش 
اخیر سهام اپل، روند معکوس نسبت به اکتبر را نشان 
می دهد که سهام این شرکت از نگرانیها نسبت به رشد 
درآمد و فروش در چین، تحت فشارهای کاهشی قرار 

گرفته بود.
بر اساس گزارش بلومبرگ، طبق میانگین تخمین های 
تحلیلگران، وال اســتریت پیش بینی می کند که رشد 
درآمد این شرکت در سال 202۴ با افزایش تقاضا برای 
تلفن های هوشمند، لپ تاپ ها و رایانه ها، دوباره شتاب 

خواهد گرفت.

پتنتی برای تولید فیلتر هوای آبگریز و مستحکم توسط 
یک شرکت ژاپنی ثبت شد.

شرکت هوکوتسو به تازگی پتنتی ثبت کرده است که 
مربوط به نوعی فیلتر هوا می شــود. این فیلتر قادر به 
دفع آب بوده و از اســتحکام بالایی نیز برخوردار است. 
برای تولید این فیلتر از پارچه های نبافته حاوی الیاف 
شیشه و یک رزین اتصال دهنده کاتیونیک و همچنین 
سورفاکتنت و فلورورزین اســتفاده شده است. نسبت 

جرم جامد فلورورزین به ســورفاکتانت کاتیونی بین 
۷0/۳0 تا 20/۸0 است.

این پتنت با شماره US202۳02۷۸00۸A۱ به ثبت 
رسیده که مربوط به یک فیلتر هوا است. دانشمندان در 
این پتنت ادعا می کنند که فلورورزین مورد اســتفاده 
در محیط فیلتر می تواند غیر یونی یا کاتیونی باشــد. 
علاوه بر این، محیط فیلتر دارای محتوای جرم جامد از 
رزین اتصال دهنده کاتیونی، فلورورزین و سورفاکتانت 

کاتیونی اســت که در کنار هم 2 تــا ۱2 درصد از کل 
محیط فیلتر را تشکیل می دهند.

پارچه بافته نشده مرطوب در محیط فیلتر شامل انواع 
مختلف الیاف شیشه ای اســت. این موارد شامل الیاف 
پشم شیشــه ای با قطر ۱ تا ۱0 میکرومتر، الیاف پشم 
شیشه ای با قطر کمتر از ۱ میکرومتر و الیاف شیشه ای 

خرد شده با قطر ۴ تا ۳0 میکرومتر است.
علاوه بر این محیط فیلتر نیز ممکن است حاوی الیاف 

اتصال دهنده باشــد. محتوای جرم جامد شامل الیاف 
اتصال دهنده، رزین اتصال دهنده کاتیونی، فلورورزین 

و سورفکتانت کاتیونی است.
این روش شــامل تشــکیل دوغاب فیبر شیشه ای در 
یک ورق مرطوب است. سپس ورق مرطوب با محلول 
آبی حاوی رزین اتصال دهنــده کاتیونی، فلورورزین و 
سورفاکتانت کاتیونی آغشته می شود. سرانجام، ورق 

مرطوب آغشته به سوسپانسیون آبی خشک می شود.

طبق گفته وزیر ارتباطات، نزدیک به ۴ میلیون و ۸00 
هزار خانوار تحت پوشــش فیبر نوری قرار گرفته اند و 
کار در بیش از ۱00 شهر تمام شــده و تا پایان این ماه 
هم آمار به ۵ میلیون خانوار می رسد و تا پایان سال به ۸ 
میلیون خانوار تحت پوشش فیبر نوری خواهیم رسید.

براساس قانون برنامه هفتم توســعه، پروژه فیبرنوری 
به یک تکلیف قانونی تبدیل شــده و وزارت ارتباطات 
براساس این برنامه مکلف شده که 20 میلیون اتصال به 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها را ایجاد کند و به گفته 
وزیر ارتباطات تا پایان این برنامه تمام ساختمان های 

کشور باید به فیبر نوری متصل شوند.
هفته سوم آذرماه با خبر رفع مساله تامین مالی اپراتورها 
با تشکیل حساب فیبر نوری آغاز شد. مهدی روحانی 
نژاد - معاون راهبردی و توســعه بازار سازمان تنظیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی در نشســت تبیین کلان 
پروژه ملی فیبر نوری، اظهار کرد: در اسناد شبکه ملی 
اطلاعات، وزارت ارتباطات مکلف شــده است تا پایان 
ســال ۱۴0۴، ۸0 درصد جمعیت کشور تحت پوشش 

ارتباطات در سرعت قرار گیرند.
به گفته وی طبق این هدف گذاری، 20 میلیون خانوار 
تحت پوشــش قرار می گیرند. برخلاف سایر کشورها 
عمده ارتباطات ما مبتنی بر ارتباطات ســیار اســت و 
این مساله رتبه ما را پایین آورده اســت؛ بنابراین اگر 
ارتباطات کیفیت لازم را پیدا می کرد، در دهه گذشته 

این مسأله رخ نمی داد.
موضوعی که عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- در حاشیه جلســه هیأت دولت به آن اشاره 
کرد و گفت: درباره پوشــش فیبر نــوری در منازل و 
کسب وکارها که مهمترین پروژه ما در حوزه ارتباطات 
است، کار با قوت جلو می رود. در بیش از ۱00 شهر کار 
تمام شــده و نزدیک به ۴ میلیون و ۸00 هزار خانوار 
تحت پوشش قرار گرفتند و تا پایان این ماه به ۵ میلیون 
خانوار می رسند و تا پایان سال هم به ۸ میلیون خانوار 

تحت پوشش فیبرنوری خواهیم رسید.
وی گفت: ســرعتی که با این فناوری می توانیم تقدیم 
مردم کنیم چندصد مگابایت بر ثانیه اســت. در سفر 
گذشته رئیس جمهوری به اســتان البرز این طرح در 
شهرستان چهارباغ افتتاح شــد و  سرعت های ۹00 تا 
۹۵0 مگابیت بر ثانیه در این طرح در اختیار مردم قرار 
گرفت. ما در تلاشــیم تا پایان دولت این امکان را برای 

همه مردم در سراسر کشور فراهم کنیم.
تسهیل زندگی مردم از طریق ارائه خدمات هوشمند از 
دیگر خبرها و اظهاراتی بود که در این هفته منتشر شد. 
ششمین جلســه کمیته نظارتی اجرای بند ج تبصره ۷ 
قانون بودجه سال ۱۴02 که به هوشمندسازی خدمات 
دولت و راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند 
اختصاص دارد، با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و سایر مسئولان برگزار شد. در ابتدای این جلسه گزارش 
نظارتی حوزه کلان هوشمندسازی دستگاه های دولتی 
ارائه شد که بر اســاس آن میزان کاربران ثبت نام کرده و 
دریافت کننده ســرویس از پنجره ملی خدمات دولت 

هوشمند به ۳0 میلیون ۴00 هزار کاربر رسیده است.
زارع پور تأکید کرد امیدوار است با احصا دقیق فرایندها، 
موانع پیش رو کنار زده شــود تا با هوشمندی صد در 
صدی خدمــات از طریق پنجره ملــی خدمات دولت 

هوشمند، زندگی مردم با فناوری تسهیل شود.
از دیگر موضوعاتی کــه وی در این هفتــه درباره آن 
صحبت کرد می توان به کاهــش قابل ملاحظه جرائم 
فیشینگ و کلاهبرداری اینترنتی اشاره کرد. حملات 
فیشــینگ در واقــع ایمیل هایی جعلــی، پیام هایی 
متنــی، تماس های تلفنــی یا حتی وب ســایت هایی 
هســتند که برای دســتکاری با هدف دانلود بدافزار، 
به اشــتراک گذاری اطلاعات حســاس یا انجام سایر 
اقداماتی طراحی شــده اند. بنابراین وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در همایشی اعلام کرد سال گذشته 
نیز به دنبال همکاری مشــترک پلیس فتــا و وزارت 

ارتباطات در زمینه مقابله با کلاهبرداری های سایبری 
یا فیشینگ شاهد بودیم که جرائم در این حوزه به شکل 

قابل  ملاحظه ای کاهش پیدا کرد.
به تاکید او درست است که وزارت ارتباطات توسعه را 
دنبال می کند، ولی حتما دنبال این نیز خواهیم بود که 
در مسیر توســعه به الزامات امنیتی و پدافندی توجه 
کنیم که مردم در ضمن بهره منــدی از فناوری های 
جدید، دچار آسیب کمتری شوند و در عین حال روند 

مقابله با جرائم رایانه ای و سایبری نیز تسهیل شود.
شناسایی ۸۸0 هکتار تخلف و زمین خواری با خدمات 
هوشــمند زمین از دیگر خبرهایی بود کــه در حوزه 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات منتشــر شــد. اجرای 
پروژه های دولت الکترونیکی یکی از مهم ترین اقدامات 

برای اجرای شعار سال ۱۴0۱، عینیت یافت.
ســامانه زمین دارای دو زیرســامانه با عنــوان درگاه 
متقاضیان و پایش اراضی اســت و هم اکنون به نشانی 
https://iraneland.ir قابل دســترس و استفاده 
برای کاربران اســت. ســامانه پایش اراضی به عنوان 
یکی از دو بخش اصلی سامانه »پنجره واحد مدیریت 
زمین« با رصد کردن استان های اصفهان، البرز، قزوین 
و زنجان شــروع به کار کرد و ماموریت ویژه جلوگیری 
از تخریب اراضی کشاورزی و حفظ جنگل ها و مراتع را 

دنبال می کند.
در این راستا محمد خوانساری- معاون وزیر ارتباطات 
و رئیس سازمان فناوری اطلاعات- دولت هوشمند را 
راهکاری اثربخش در مقابله با تخلفات و مبارزه با فساد 
با اســتفاده از ابزارهای فناوری روزآمد دانست و اظهار 
کرد: یکپارچگی و به اشتراک گذاری اطلاعات و استفاده 
از فناوری های نوین، پیشــگیری و مقابلــه با جرائم و 
تخلفات را به میزان قابل توجهی کاهش می دهد اما نیل 
به این مهم، منوط به ارائه و بارگذاری اطلاعات صحیح 
و معتبر و بروزرسانی مستمر آن توسط نهادهای متولی 

تولید داده است.

وی معتقد اســت با تلاش همه دست اندرکاران حوزه 
مدیریــت زمین و در جهــت مبارزه با فســاد و زمین 
خواری، بیش از 2۸00 تخلف که در ۸۸0 هکتار صورت 
گرفته بود، شناسایی شده و به نهادهای مسوول ارجاع 

شده است.
همچنین با نزدیک شــدن به پایــان هفته مدیرعامل 
شرکت ملی پســت با حضور در یک برنامه تلویزیونی 
جزئیات بیشــتری از آغاز طرح باجه های سیار پست 
اعلام کرد. صندوق های هوشمند بدون دخالت عامل 
انسانی کار خود را انجام می دهند درصورتی که به روش 
سنتی در فضاهای محصور و با مدیریت یک حوزه برای 
نظارت لازم خدمات خود را ارائــه می دهند، بنابراین 
سرمایه گذاری در حوزه فناوری و توزیع شبکه ای این 

صندوق ها نیازمند سرمایه گذاری قابل توجهی است.
محمود لیائی- مدیرعامل شــرکت ملی پست- بر این 
باور بوده که قرار است که کمترین مراجعه به باجه های 
پستی انجام شــود؛ در گذشته متاســفانه متناسب با 
توسعه شهرها و افزایش جمعیت دفاتر پستی جدیدی 
ایجاد نشــده بود و کماکان ما با ســاختمان ها و دفاتر 
پستی روبه رو هستیم که از ۵0 سال گذشته تا به الان 

باقی مانده اند.   
وی ادامه داد بنابراین آنچنان دفاتر پســتی جدیدی 
ایجاد نشده و شــهرها بدون دفاتر پستی توسعه پیدا 
کرده اند. بنابرایــن برای از پس این مشــکل بر آمدن 
باجه های سیاری را طراحی کردیم که در شهرها حضور 
داشته باشند و مرســولات پستی را ضمن جمع آوری، 
توزیع کننــد. در واقع ما باجه های ســیار را به صورت 
هوشمند در سراسر شهر ایجاد می کنیم تا شهروندان با 
اپلیکیشین های موجود در تلفن همراه خود بتوانند آن 
را پیدا کنند. براساس زمان بندی خاصی که مشخص 
می کنیم به صورت ســاعتی باجه ســیار هوشمند در 
نقطه ای از شهر قرار می گیرد و شهروندان می توانند در 

آن ایام به آن مراجعه کنند.

پیروزی آمازون در نبرد مالیاتی ۲۷۰ میلیون دلاری با اروپا

ارزش اپل با بازار سهام فرانسه برابر می شود

ثبت یک اختراع برای تولید فیلتر هوای آبگریز و مستحکم

۵میلیونخانوارتاپایانآذرماهتحتپوششفیبرنوریقرارمیگیرند
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کشاورزي

زاگــرس ديگر جانــي نــدارد. اين را 
مي تــوان از حــال و روز درختــان 
جنگل هاي بلوطــش فهميد كه چند 
سالي است ديگر از شكوه آنها خبري 
نيســت. بلوط هاي زاگرس روزگاري 
گرفتار آفت پروانــه جوانه خوار بودند و روزي ديگر ســبزينه 
برگ هاي آنها زير غبار ريزگردهاي عربي دفن شد. اين روزها 
كه آفت هاي گذشــته هنوز از بين نرفته انــد، ميليون ها اصله 
درخت بلوط و شمشاد در زاگرس و البرز اسير آفت ويرانگري 
به نام آفت زغالي شده است. خبرها حاكي از آن است كه بيش 
از يك ميليون و 130 هــزار هكتار از جنگل هاي بلوط زاگرس 
گرفتار اين آفت غيرقابل درمان شده و براي كنترل اين بيماري 
و جلوگيري از گسترش بيشتر آن چاره اي نيست جز آنكه 18 

ميليون بلوط زاگرس به دست تبر سپرده و قطع شوند. 
آفات و بي توجهي مسئولان، امان درختان اينجا را بريده است 
تا آنجا كه كارشناسان محيط زيست معتقدند كه بعيد نيست تا 
دو سال آينده از جنگل هاي زاگرس فقط برهوتي به جاي بماند. 
اگرسياســت هاي دولت و بي تفاوتي و ناآگاهي مردم نسبت به 
منابع طبيعي تغيير نكند به طور حتم نسل هاي آينده، هر سال 
در روز درختكاري ماجراي خشك شدن ميليون ها اصله درخت 
جنگل هاي زاگرس و سهل انگاري برخي انسان هاي امروزي را 

به عنوان درس عبرت مرور خواهند كرد. 
آفت زغالي شــيرابه اي سياهرنگ اســت كه از زير پوست تنه 
درخت بيرون مي زند، شيرابه اي كه بي شباهت به قير نيست، 
خيلي زمان نمي برد كه مقدار شيرابه بيشتر مي شود تا آنجا كه 
سياهي روي تنه و زير پوست درخت جا خوش كرده و درخت از 
داخل شروع به پوسيدن مي كند. اين حكايت حدود 19 ميليون 
اصله از درختان بلوط زاگرس اســت كه تاكنون گرفتار آفت 
زغالي بلوط شده اند. درختاني كه در واقع منشأ حيات هستند 
و با مرگ آنها بايد منتظر فاجعه اي به وسعت شش برابر درياچه 
اروميه بود، زيرا سرچشــمه 40 درصد از آب شــيرين كشور، 
جنگل هاي زاگرس اســت و اين رويشــگاه، بزرگ ترين فيلتر 

طبيعي براي مقابله با ريزگردها نيز به شمار مي رود. 
   قطع درختان؛ درمان آفت 

 به گفته خســرو ثاقب طالبــي؛ عضو هيات علمي موسســه 
تحقيقات جنگل ها و مراتع كشــور مناطق آلوده به اين آفت 
ديگر قابل احيا نبــوده و قطع درختان آلــوده تنها راه كنترل 

بيماري زغالي بلوط اســت كه در صورت نهايي شدن تصميم 
براي كنترل اين آفت از طريق قطع درختان در اين منطقه بايد 
18 ميليون اصله درخت بلوط قطع شود و علاوه بر جنگل هاي 
زاگرس، درختان شمشاد در شمال كشور هم به اين آفت مبتلا 
شده اند. به گفته اين اســتاد دانشگاه، قطع درختان آلوده تنها 
كاري است كه مي توانيم براي كنترل روند نابودي جنگل هاي 
زاگرسي انجام دهيم. وي در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره 
به اين موضوع كه بحث  احياي جنگل ها بايد پس از پروژه هاي 
بهداشتي پيگيري و پيش از آن بايد بسترهاي لازم فراهم شود، 
مي گويد: كاشت گونه ها بايد از طريق بذر انجام گيرد اما به دليل 
اينكه جنگل هاي ايران به جز بخش هايــي كوچك، از طريق 
شاخه زادي تكثير مي شــوند، نمي توانيم اين كار را به خوبي 

انجام دهيم.
به گفته ثاقب طالبي طي سه ســال، يك ميليون و 132 هزار 
هكتار از شش ميليون هكتار مساحت جنگل هاي زاگرسي به 
كلي نابود شده و اگر اين روند ادامه پيدا كند، به زودي زود شاهد 
بيابان زاگرسي به جاي جنگل هاي زاگرسي خواهيم بود. عضو 
هيات علمي موسسه تحقيقات جنگل ها و مراتع كشور با تاكيد 
بر اين موضوع كه متاسفانه حساسيت نسبت به وضع جنگل هاي 
زاگرس خيلي كم اســت چرا كه در مقابل درياچه اروميه كه 
حدود يك ميليون هكتار وسعت دارد جنگل هاي زاگرس شش 
ميليون هكتار است، مي گويد: از سال 88 پديده خشكيدگي 
بلوط در زاگرس مشاهده شــده، اكنون اين بيماري به سرعت 
درحال گسترش است و تاكنون بيش از يك ميليون و 132 هزار 
و 220 هكتار از جنگل هاي زاگرس بــه بيماري قارچي مبتلا 

شده يا تحت تاثير حمله آفات چوب خوار از بين رفته است. 

   ايلام؛ آلوده ترين قسمت
بيماري قارچ زغالي براي نخســتين بار در اســتان هاي ايلام، 
فــارس، لرســتان و كهگيلويه و بويراحمد مشــاهده شــد. 
خشــكيدگي درختان بلوط در اســتان هاي ايلام، لرســتان، 
كرمانشاه، كهگيلويه و بوير احمد، فارس، چهارمحال بختياري 
و خوزستان بيشتر از ساير مناطق مشاهده شده است. در اين 
ميان ايلام با مساحتي برابر با 641 هزار و 543 هكتار بيشترين 
منطقه آلوده را به خود اختصاص داده است اما از سويي بعد از 
بيماري زغالي بلوط و نابودي تقريبي تمام درختان شمشــاد، 
در پي شيوع آفت زغالي شمشاد اين بار نوبت به درختان ارس 

رسيد. عضو هيات علمي موسسه تحقيقات مراتع و جنگل ها 
با بيان اين مطلب مي گويد: اين آفت در منطقه »آقا سور« در 
منطقه ارجمند، مســير جاده هراز و فيروزكوه و بخش هايي از 
جنگل هاي سمنان و طارم نيز به شكل گسترده اي شيوع يافته 
اســت اما در منطقه گردنه چهارباغ گرگان اين آفت به شكل 
پراكنده مشاهده مي شــود. وي ادامه مي دهد: در واقع »ارس 
واش« نوعي انگل و يك گونه گياهي است كه محل و زيستگاه 
آن گونه هاي ارس است مانند انگل »دارواش« كه بر درختان 
راش و افراي شمال جوانه زده و جنگل نشينان از آن به عنوان 

علوفه دام اســتفاده مي كنند اما بر خلاف »دارواش« از »ارس 
واش« استفاده اي نمي شــود. به گفته اين استاد دانشگاه اين 
انگل در گذشــته هم ميان درختان ارس مشاهده مي شد اما 
هرگونه اي كه از حالت تعادل خارج شــود، خطرناك اســت و 
گاهي شــرايطي پيش مي آيد كه باعث ضعيف شدن درختان 
و شيوع آفات در ميان آنها مي شــود. ثاقب طالبي بر اين باور 
است كه گاهي دشــمن طبيعي يك آفت از بين رفته و باعث 
طغيان آن مي شود كه هنوز مشــخص نيست دشمن طبيعي 
آفت »ارس واش« چه بوده كه پس از نابودي آن شاهد شيوع 

گسترده اين آفت هستيم. عضو هيات علمي موسسه تحقيقات 
جنگل ها و مراتع با بيان اين مطلب كه در منطقه »آقا ســور« 
ارس واش را بر روي درختاني مشاهده مي كنيم كه قطر آن به 
بيش از يك متر هم مي رسد اما در برخي مناطق ديگر اين آفت 
بر روي سرشاخه هاي جوان مشاهده مي شود، ادامه مي دهد: 
ميوه هاي اين درخت پرتابي و چســبناك اســت و زماني كه 
پرتاب مي شــود گاهي تا 18 متر دورتر افتــاده و باعث انتقال 
 انگل مي شود همچنين پرندگان نيز عامل انتقال آن از درختي

 به درخت ديگر هستند. 

»كسب و كار« از شيوع آفت زغالي در ميان درختان بلوط گزارش مي دهد 

زاگرس در عزاي درختان بلوط

يكي از افتخــارات ما در 150ســال 
گذشــته اين اســت كــه از معدود 
كشــورهاي توليد كننــده چاي در 
جهان بوده ايــم، اما اكنــون يكي از 
افتخارات مان اين است كه چهارمين 
وارد كننده چاي هســتيم. آنچه از رويدادهــاي 3 دهه اخير 
بر مي آيد، اينكه ما به همان شــكلي كه در توليد و بازار فرش، 
زعفران، پسته، خشكبار، خاويار و پنبه قافيه را باخته ايم، در 
صنعت چاي نيز بلايي مشابه بر ســر خود آورده ايم و اين در 
حاليست كه در طول تاريخ، ايران توليد كننده منحصر به فرد 
اين كالاها بوده و همواره حتي در آثار ادبي و سينمايي غربي ها 
نام ايران در كنار فرش و پسته و خاويار و پنبه و زعفران نشسته 
اســت. طعم تلخ چاي زير زبان چايكاران مزه مزه مي شود و 
هيچ قندي دنياي اين روزهاي چايكاران را شيرين نمي كند. 
مي گويند، برخي چايــكاران باغ هاي چــاي را رها كرده اند، 
طلب شان پرداخت نمي شود و توان تامين هزينه هاي زندگي 

را ندارند.
 نماينده مردم لاهيجان در مجلس صراحتا اعلام مي كند كه 
»واردات بي رويه چاي كمر توليد را شكسته است.« چايكاران 
مي گويند: معيشت شان به سختي مي گذرد و توان ادامه وضع 
موجود را ندارنــد، حال آنكه نه ســرمايه اي دارند كه فعاليت 
ديگري را شروع كنند و نه باغ ديگري دارند كه عايدي داشته 

باشد. 

    شرايط سخت چايكاران ايراني 
امير مظفرنوري، رئيس اتحاديــه توليد كنندگان و چايكاران 
كشور به »كســب وكار« مي گويد: چايكاران به فقر افتاده اند، 
تنگدستي توان ادامه شــرايط موجود را نمي دهد و چايكاران 
مجبورند براي گــذران زندگي زمين هاي خــود را به فروش 
برســانند يا تغيير كاربري بدهند. وي با اشاره به اينكه قيمت 
خريد چاي با هزينه برداشت آن تناسبي ندارد، ادامه مي دهد: 
قيمت خريد تضميني كه دولتي ها براي خريد برگ سبز چاي 
اعلام كردند هزينه هاي برداشت را پوشش نمي دهد و انگيزه 
چايكاران را براي برداشت چاي و حضور در باغ ها از بين برده 

است. 
مظفر نوري يادآور مي شود كه اين امر تنها مشكل چايكاران 
در سال  هاي اخير نيست. دو سال است كه تعاون روستايي به 
چايكاران كود شــيميايي نمي دهد، حواله مي دهد اما كودي 
براي عرضه وجود ندارد. اين امر نيز بر مشكلات چايكاران اضافه 
شده است، به اين امر هزينه هاي انبارداري، انتقال به كارخانه و 

هزينه كارگر براي برداشت و... را نيز بايد افزود. 
وي با تاكيد بر اينكه چايكار در نهايت ســختي به سر مي برد 
خاطرنشــان مي كند: چايكار در پايان مهر تا ارديبهشت كه 
دوباره وارد باغ مي شود درآمدي ندارد و در سال هاي گذشته 
به كشاورزان مساعده داده مي شد تا در ماه هاي بيكاري بتوانند 
هزينه هاي زندگي را پوشش دهند اما در سال هاي اخير نه تنها 

اين مساعده از چايكاران دريغ شده است، بلكه فشارهايي به 
كشاورز وارد شده اســت كه توان ادامه زندگي را ندارد. مظفر 
نوري، با اشــاره به اينكه در گذشــته حتي 70 هزار تن چاي 
خشك نيز در داخل كشور به توليد رسيده است، مي گويد: در 
حال حاضر بيش از 25 هزار تن چاي در كشور توليد نمي شود، 

حال آنكه بازار چاي كشور در دست واردات است. 

    بازار بد چاي ايراني
 وي در بخشــي از صحبت هاي خود به توزيع چاي ســنواتي 
اشــاره مي كند كه در حال حاضر مهم ترين مشــكل صنعت 
چاي اســت و ادامه مي دهد: درحال حاضر نيز مقادير زيادي 
چاي ســنواتي در انبارها موجود اســت كه اين چاي پس از 
فرآوري، دوباره وارد بازار مي شود كه به توليد ضربه زده و آن 
را با شكست روبه رو مي كند و اين در حاليست كه قرار بود در 
صورت معامله، اين چاي ها به بيرون از مرزها فرســتاده شده 

و در داخل كشور عرضه نشــوند زيرا عرضه چاي سنواتي در 
داخل، كشاورز و صنعتگر را نابود مي كند. به گفته مظفر نوري 
چاي هايي كه از خارج با بسته بندي هاي شــكيل وارد ايران 
مي شوند اغلب داراي مواد افزودني هستند و اين نوع چاي به 
دليل عطر و رنگ زيادي كه دارد، اغلب با ذائقه مصرف كننده 
هماهنگ است و خيلي سريع بازار تقاضا را به نفع خود جذب 
مي كند. وي در ادامه با اشــاره به اين موضــوع كه اين عطر و 
رنگي كه از آن به عنوان مواد طبيعي داخل چاي نام مي برند، 
مواد افزودني هســتند كه به چاي هاي غيرخوراكي كه اغلب 
كاربرد صنعتي دارند و بسياري از آن از ايران صادر شده است، 
اضافه مي شــوند و پس از آن دوباره با بسته بندي هاي بسيار 
شكيل وارد كشور مي شوند و با قيمت بالا به فروش مي رسد، 
ادامه مي دهد: رنگ چاي به محض وارد شــدن در آب جوش، 
پخش مي شود و اين مشــكل را مصرف كننده اي كه آشنا به 
ويژگي هاي رنگ و عطر چاي طبيعي نيست، متوجه نمي شود 

 و گمان مي كند كــه اين رنگ و عطــر از كيفيت خوب چاي 
خارجي است. 

    بايد فاتحه چاي ايراني را خواند
در اين ميان، گفته مي شود كه امسال ميزان برداشت برگ سبز 
چاي 25 درصد از سال گذشته نيز كمتر شده است. چايكاران از 
داشتن محصول ناراضي هستند و توليد را عامل گرفتاري خود 
مي دانند چراكه اگر محصول را برداشت نكنند باغ شان از بين 
مي رود و براي دوره هاي بعدي با مشكل مواجه مي شوند و اگر 
قصد برداشت داشته باشند بايد هزينه هاي كارگري بپردازند 
كه قيمت هاي تعيين شــده  خريد تضمينــي جوابگوي اين 
هزينه ها نيست. نعمت ياور زاده كه خود يكي از توليدكنندگان 
قديم چاي در لاهيجان است، مي گويد: به دليل بي توجهي ها و 
نبود حمايت از اين محصول كم كم فاتحه چاي ايراني خوانده 
مي شود. وي از نبود بازار مصرف مناسب داخلي و خارجي براي 

چاي ايراني ابراز تاسف مي كند و بر اين باور است كه افزايش 
قاچاق چاي باعث شده انگيزه براي واردات رسمي چاي و در پي 
آن مجوزهاي خريد چاي خشك داخلي كاهش يابد. به گفته 
اين چايكار، گاهي وعده هايي براي پيگيري مشكلات چايكاران 
داده مي شــود و هراز گاهي دل چايكاران را به حل مشكلات 
خوش مي كند، اما به نظر مي رســد طعم خوش چاي وارداتي 
كه ذائقه ايراني ها را نيز به خود جلب كرده، جايی براي حضور 
چاي ايراني در سبد خريد خانوار ايراني باقي نگذاشته است. 
وي در ادامه مي گويد: متاسفانه در اين خصوص فرهنگ سازي 
نيز نمي شود و نام هاي آشناي چاي هاي وارداتي هر روز جاي 
خود را در سبد خريد ايرانيان بازتر مي كنند. ياورزاده معتقد 
است كه چاي داخلي به خاطر عدم حمايت دولتي، توان رقابت 
با حجم عظيم واردات چاي هند و سريلانكا را ندارد و علاوه بر 
آن توليد چاي ما به قدري كاهش يافته كه امكان تامين نياز 

داخلي بدون واردات نيست. 

 »كسب وكار« از واردات بي رويه چاي به ايران گزارش مي دهد

رنگ پريدگي طلاي سبز ايران 



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2937 دوشنبه 27 آذر ماه1402

گردشگری

 دو روز از نخستين روزهاي مدرسه در سال تحصيلي جديد 
گذشــت. اما حال مدارسي كه ســال هاي سال نخستين 
روزهاي مدرسه را به چشم ديده اند، چندان خوش نيست. 
آنقدر حال ناخوشي دارند كه هر روز خبر ويراني يكي از آنها 
به گوش مي رسد. قدمت مدارس قديمي كه در تهران هنوز به 
سختي نفس مي كشند ديگر به يك قرن رسيده است و براي همين به نگهداري، مرمت 
و بازسازي بيشتري نياز دارند. مدارسي كه با وجود گذشت سال ها از ساختشان هنوز 
هم ميزبان دانش آموزاني است كه سر كلاس هايشان بنشينند و درس ها را از بر كنند. 
در اين گزارش به سراغ سه مدرسه قديمي تهران رفتيم كه يكي از آنها را چند روز پيش 
تخريب كردند و دو مدرسه ديگر آرام آرام در خود در حال فرو ريختن و ويراني هستند. 

  مدرسه پسرانه البرز 
آخرين ديدار اهالي رسانه به همراه احمد مسجدجامعي، عضو شوراي شهر تهران چندان 
خبرهاي خوشي از اين مدارس قديمي تهران نمي دهد. دبيرستان البرز كه بسياري از 
افراد سرشــناس اين دوران در آن درس خوانده و فارغ التحصيل شده اند و هنوز هم  
دانش آموزان بسياري براي اينكه شاگرد اين دبيرستان باشند سر و دست مي شكنند 
به طوري كه امسال 5 هزار نفر براي ورود به اين مدرسه آزمون ورودي داده اند. مساحت 
مدرسه اي كه در زمان ساختش 143 هزار متر مربع بود كه طراحي آن توسط ماركوف 
فرانسوي صورت گرفت، تنها50 هزار متر باقي مانده اســت. سال 53 بخشي از اين 
مدرسه در اختيار دانشگاه اميركبير قرار گرفت و سال 59 قسمت شمالي اش به تربيت 
معلم رسيد. با اين حال در سال 2000 بود كه به عنوان مدرسه ماندگار شناخته شد و 
يك سر و گردن خودش را از ساير مدارس قديمي بالاتر برد اما با وجود اينكه به ثبت 
رسيده است و عناوين مختلفي را به خود اختصاص داده توجهي كه بايد و شايد به آن 
نمي شود و روز به روز خطر ويراني آن رو به افزايش است. از آنجايي كه هزينه نگهداري 
اين مدرسه بسيار بالاست و از ابتداي سال جاري تا امروز 500 ميليون تومان هزينه 
نگهداري اش شده اما باز هم نياز به هزينه هاي بالاتر دارد. اين در حالي است كه گفته 
مي شود سازمان ميراث فرهنگي يك ريال بابت حفاظت از اين ميراث صرف نكرده 
است. با وجود تمام تلاش هايي كه از سوي مسئولان مدرسه براي نگهداري دبيرستان 
صورت مي گيرد و زير زمين آن مرمت و بهسازي شده اما روي آجرهاي قديمي اش 
رنگ سفيد خورده و جداره پايين ديوارهايش با موكت سبز پوشانده شده اند كه نشان 
از نبود بودجه براي رسيدگي بهتر به در و ديوار آن دارد. از طرف ديگر بايگاني 90 ساله 
پرونده هاي دانش آموزان دبيرستان البرز هم حال خوشي ندارد و در توده اي از خاك و 
رطوبت در حال ويراني است. خبر بدتر اما مربوط به زمزمه هاي تخريب خانه معاونان 
دكتر جردن است. مردي كه خانه اش خيلي پيش تر در جريان ساخت و ساز دانشگاه 
اميركبير با خاك يكسان شــد. خانه  معاونان جردن حالا افتاده است پشت محوطه 
ورزشي مدرسه البرز. خانه  اي كه هنوز جان دارد و سر پاست و مي تواند كاربري مناسبي 

پيدا كند. گويا قرار است موزه اي در مدرسه ايجاد شود و چه جايي مي تواند بهتر از اين 
مكان باشد، با اين وجود شنيده شده كه قرار است طي دو هفته اول مهر اين خانه هم 

مانند خانه جردن تخريب شود. 

  مدرسه دخترانه انوشيروان
مدرسه ديگري كه به همراه مسجدجامعي بازديد شد مدرسه تاريخي انوشيروان بود. 
ضرورت ايجاد اين دبيرســتان ويژه دختران در تهران توسط اردشير جي شاپورجي 
احساس شد و انجمن زرتشتيان تهران در خردادماه سال 1309 خورشيدي آن مطرح 
كرد. در آن زمان نامه اي به اردشير جي شاپورجي از طرف خانم رائن بانجي بايي فرستاده 
شد كه مبلغ هزار روپيه هندوستان براي ساخت دبيرستان پيشنهاد كرده بود به شرط 
اينكه زمين آن را دولت ايران يا انجمن زرتشتيان تهران واگذار كند. بالاخره بعد از چند 
سال در سال 1312 با حضور رئيس الوزرا و عده اي از رجال پي ساختمان دبيرستان 
دخترانه انوشيروان دادگر گذاشته شــد و سنگ بناي ساخت اين مدرسه نيز توسط 
فروغي، وزير آموزش و پرورش وقت گذاشته شد و هم اكنون در فهرست آثار ملي ايران 
به ثبت رسيده است اما آنچه كه از ظاهر امر برمي آيد مدرسه از وضعيت خوبي بهره مند 
نيست و كاشي هاي كنده شده و آجرهاي فرو ريخته مدرسه اين اوضاع نابه سامان را 
فرياد مي زنند. 10 درصد دانش آموزان اين مدرسه را زرتشتيان و باقي دانش آموزان را 
ساير اديان دربرمي گيرد. مدير مدرسه گلايه دارد از اينكه  مدرسه به تنهايي قادر به 
نگهداري خود نيست و دانش آموزان را قشر ضعيف جامعه دربرمي گيرد و از طرف ديگر 
براي بهبود وضعيت مدرسه نياز به هماهنگي سازمان ميراث فرهنگي، انجمن زرتشتيان 
و آموزش و پرورش است كه هنوز اين هماهنگي به وجود نيامده و چوب آن را ويراني 
هر روزه مدرسه مي خورد. از آنجايي كه حدود سال 72؛ سالن امتحانات مدرسه مورد 
تهاجم حريق قرار گرفت سرعت ويراني مدرسه نيز بيشتر شد. كتابخانه مدرسه نيز كه 
بيشتر شبيه مخروبه درآمده و كتاب ها روي زمين و ميزها پراكنده شده اند كه دارند 
خاك مي خورند و نشان مي دهد كسي به فكر رسيدگي اين اوضاع نابه سامان نيست. 
اين مدرسه كه توسط ماركوف طراح فرانسوي ساخته شده است ويژگي هاي منحصر 
به فرد معماري دارد، از جمله شباهت آن به برخي ويژگي هاي بناي تخت جمشيد حائز 
اهميت است كه بايد براي حفظ آن كوشــش كرد همچنين تمام كلاس هاي آن به 
گونه اي است كه تعداد پنجره هاي زيادش موجب خنكي كلاس ها مي شود با اين حال 

هنوز اين مدرسه سيستم گرمايشي و سرمايشي مناسب ندارد. 
اين مدرسه با وجود آنكه ثبت ميراث فرهنگي شده است اما ساخت و ساز عجيبي در 
حريم آن صورت گرفته كه بايد مسئولان ميراث فرهنگي و رسانه ها پيگير آن باشند 
كه چگونه ساختمان به اين بلندي مشرف به مدرسه دخترانه ساخته شده و منظر 
يك بناي تاريخي را از بين برده است؟ احتمال مي رود آزمايشگاه اين مدرسه پس از 
دارالفنون و مدرسه مروي سومين آزمايشگاه مدرسه اي در تهران باشد اما به خاطر 

كمبود اعتبار سبب شده تا آزمايشگاه اين مدرسه نيمه فعال شود. 

 مدرسه فرخ منش 
در حالي كه مدارس قديمي تهران وضعيت خوبي ندارند خبري حاكي از ويراني يكي از  آنها  
دل هر شنونده اي را به درد مي آورد. مدرسه فرخ منش ديگر وجود ندارد، مدرسه اي كه 
50 سال ميزبان دانش آموزان بسياري بود ديگر جان ندارد و با خاك يكسان شد، آن هم در 
روزهاي آغاز سال تحصيلي. با تخريب اين مدرسه يكي از بناهاي منحصر به فرد با معماري و 
نماي ايراني- اسلامي در تهران براي هميشه از بين رفت. در طي سه روز به راحتي مدرسه اي 
كه نيم قرن عمر داشت باقي نماند و كارگران بدون توجه به اينكه چه مكاني را دارند ويران 
مي كنند با بولدوزر به جان آجرها و كاشي هاي مدرسه اي كه گفته مي شود استاد حسن 
اسماعيل كاشي نماي بيروني آن را در سال 1335 به پايان برده، افتاده اند و الان هم با تجهيز 
كارگاه ساختماني بتن ريزي پايه هاي ساختمان نامعلومي را روي بقاياي اين مدرسه آغاز 
كرده اند. ديگر مردم شهر از داشتن يكي از بزرگ ترين فضاهاي آموزشي با معماري و نماي 
ايراني – اسلامي در تقاطع خيابان مطهري و خيابان ميرزاي شيرازي محروم شدند. در 
تاريخچه اين مدرسه آمده است كه بعد از انقلاب به مدرسه فاطمه زهرا تغيير نام داده و 
در اوايل دهه 70 اداره آموزش و پرورش منطقه 6 با توجه به زيبايي اين ساختمان آن را به 

عنوان مركز اين اداره انتخاب كرده است. سرانجام با خروج اين اداره از 15 سال پيش مدرسه 
به دو پلاك جداگانه بدل شده با نام هاي مدرسه راهنمايي دخترانه فاطمه زهرا و دبيرستان 
فني شيخ صدوقي كه به ثبت ميراث فرهنگي رسيده است. تحقيقات محلي سايت ميراث 
گوياي آن اســت كه يك ماه پيش از تخريب مدرسه فرخ منش، ساختمان مجاور آن كه 
منزل دكتر الهي بوده و بعدها توسط بيمارســتان ياس خريداري مي شود و به شخص 
نامعلومي فروخته شده و احتمال مي رود كه قرار است در اين محل پاساژ بزرگي ساخته 
شود. همزماني تخريب اين مدرسه با تخريب ملك دكتر الهي اين گمان را در ميان اهالي 
محله لارستان ايجاد كرده است كه هدف از تخريب اين مدرسه ساخت يك مركز تجاري 
بزرگ در سه پلاك باشد. با اين همه برخي ديگر نيز مي گويند كه خيري كه بيش از سه 
دهه به مدرسه فاطمه زهرا كمك مالي مي كرده قصد دارد يك مجتمع بزرگ آموزشي در 
ملك مدرسه فرخ منش تاسيس كند. هرچند كه هنوز مشخص نيست كه به جاي اين بناي 
آموزشي قرار است كه چه بناي ديگري ساخته شود. آيا زمين اين مدرسه قديمي تخريب 
شده همچنان آموزشي مي ماند يا اينكه تبديل به پاساژ و مجتمع تجاري ديگري در خيابان 

مطهري بدون در نظر گرفتن المان هاي معماري شهري ايراني - اسلامي خواهد شد.

 »كسب و كار«  از ويرانی سه مدرسه قديمي تهران گزارش می دهد

ويراني؛ در كمين مدرسه هاي تاريخي تهران 

»تور تركيه سه شب و چهار روز، فقط 
700 هزار تومان، پرواز 24 ســاعت 
بعد«. قطعا از اين دست پيامك ها به 
دست شما بســيار رسيده و در خيلي 
اوقات وسوسه شده ايد چنين تورهاي 
لحظه اي را امتحان كنيد. يك ســري از افراد عشــق سفر كه 
معمولا مجرد هم هستند با آگاهي از تورهاي لحظه اي سريعا 
شــال و كلاه مي كنند و عازم سفر مي شــوند. در طرف ديگر 
عده زيادي هم هســتند كه با بدبيني به چنين تورهايي نگاه 
مي كنند و ترجيح مي دهند، ريســك نكنند و همان تورهاي 
گران  قيمت را تهيــه كنند. اصل ماجرا چيســت؟ چرا برخي 
تورها تا 30 درصــد قيمت هاي خود را پاييــن مي آورند؟ آيا 
آن گونه كه برخي سايت ها و مسئولان اعلام مي كنند، چنين 
تورهايي كلاهبرداري است و تكرار آن ســبب كسادي بقيه 

تورها مي شود؟ 

  چرا تورهاي لحظه آخر ارزان مي شوند؟
  مهم ترين دليل چنين اتفاقي آن اســت كــه آژانس هاي 
مســافرتي پكيج هاي تور خود را به صورت چارتر و غيرقابل 
لغو شــدن چندين ماه زودتر خريداري مي كنند. آژانس هاي 
مسافرتي تا چند روز پيش از شــروع پرواز تورهاي خود را با 
بالاترين قيمت ممكن و ســود به فروش مي رســانند اما اگر 
صندلي خالــي بماند به مرور قيمت تورهــاي خود را كاهش 
مي دهند تا جاهاي خالي را پر كنند. اين روند كاهش قيمت ها 
ادامه پيدا مي كند تا چند ساعت مانده به پرواز كه اگر باز هم 
صندلي خالي بماند قيمت ها به طرز باورنكردني پايين مي آيد. 
  ايــن كاهش قيمت ها هــم گاهي از جانــب هتل ها اتفاق 
مي افتد و تخفيف هاي عمده و ويژه اي را براي آژانس ها منظور 
مي كنند. اين اتفاق ها معمولا زماني رخ مي دهد كه از مسافران 
كشورهاي ديگر در اين شهرها كاسته مي شود و هتل ها براي 
پر كردن اتاق هاي خود به آژانس هــاي ايراني تخفيفات ويژه 
مي دهند. آژانس ها هم مسلما از چنين موقعيت هايي نهايت 

استفاده را مي برند. 
  چرا برخي تورها خالي مي مانند؟

 در مواردي به علت رقابت فشــرده و پروازهاي زياد، تعداد 
پكيج هاي تورها از تعداد مســافران بالاتر مي ر ود و نســبت 
منطقي عرضــه و تقاضا از بيــن مي رود به عنــوان مثال، در 
تابستان همين امسال با افزايش طبيعي استقبال مردم براي 
ســفر به آنتاليا، در حدود 100 تا 150 پرواز هفتگي به شهر 
آنتاليا صورت مي گرفت. با اين حســاب در همان دوران پيك 
مســافر هم بعضي آژانس ها با كمبود مســافر روبه رو شدند و 
به طور مثال تور يك ميليون و 700 هزار توماني آنتالياي خود 
را حتي به قيمت يك ميليون تومان هم فروخته اند. شــهري 
مانند استانبول اما به علت آنكه هميشه مشتريان مخصوص به 
خود را دارد در بيشتر اوقات قيمت تورهايش ثابت است. به طور 
مثال كشــور تايلند هم چون كه ميــزان پروازهايش با تعداد 

متقاضيانش تقريبا برابر است، به ندرت چنين اتفاقي برايش رخ 
مي هد و در تمام فصل ها معمولا قيمت تورهايش يكسان است. 
  دليل ديگر هم ارتباط مستقيمي با شــرايط داخلي دارد، به طور 
مثال در ماه مبارك رمضان به شدت از ميزان مسافران كم مي شود و 
آژانس ها به اموال شان چوب حراج مي زنند. در خردادماه و تيرماه به 
علت همزماني با امتحانات مدارس، دانشگاه ها و كنكور همان طور كه 
از ميزان گردشگران داخلي كم مي شود، تمايل به سفرهاي خارجي 
هم كاهش پيدا مي كند. دوبي هم به علت گرماي بيش از حد در فصل 
تابستان متقاضيان چنداني ندارد و قيمت هايشان كاهش پيدا مي كند. 

  كاهش قيمت ها معمولا چقدر است؟
 ميزان كاهــش قيمت هــا در چنين تورهايــي معمولا بين 
10 تــا 30 درصد قيمت اصلي اســت. نكته مهــم در چنين 

تورهايي آن اســت كه آژانس هاي مســافرتي با اين كاهش 
10 تا 30 درصدي از ســود خود كم مي كننــد و ضرري هم 
متوجه آنها نمي شــود. در برخي موارد هم البته برخي تورها 
به اندازه اي خالي از مسافر مي مانند كه آژانس هاي مسافرتي 
 با كاهش 50 درصــدي قيمت هاي خود ســعي مي كنند از 

ضررشان كم كنند. 

  چه كشورهايي تور لحظه اي دارند؟
به همان علت مدت زمان محدود، اين تورها براي كشورهايي 
مورد اســتفاده قرار مي گيرند كه نيازي به اخذ ويزا ندارند يا 
آنكه مدت زمان زيادي صرف گرفتن ويزا نمي شــود. در راس 
اين كشــور ها تركيه و بعد از آن مالزي، ســريلانكا، بلاروس، 
گرجستان و... وجود دارند. كشورهايي مثل هندوستان، چين 

و دوبي كه براي گرفتن ويزاي آنها مدتي زمان صرف مي شود 
 نيز آژانس هاي مســافرتي معمولا از 8 روز قبل پرواز اقدام به 

فروش مي كنند. 
آژانس هــاي مســافرتي معمولا 48 ســاعت قبــل از تاريخ 
برگزاري تور اقــدام به فروش تورهاي چارتــر خود مي كنند 
كه خالــي ماندن آنهــا بــراي آژانس هاي مســافرتي ضرر 
بســيار زيادي محسوب مي شــود، حتي در برخي اوقات اين 
قيمت ها تا 60درصد نيــز كاهش پيدا مي كنــد! اين حالت 
 براي تعطيلات عيد، تابســتان و تعطيلات رســمي طولاني 
بيشــتر پيش مي آيد چرا كه در زمان هاي تعطيلات رسمي و 
مدت دار، مسافر به اين مقاصد زيادتر از هر زمان ديگري است 
و به همان نسبت آژانس هاي مسافرتي اقدام به چارتر نمودن 
پرواز و گارانتي كردن هتل ها مي كننــد و به دليل حجم زياد 

اين اجاره ها پاره اي اوقات نمي توانند تورهاي خود را به صورت 
كامل بفروشند. 

  تورهاي لحظه اي كلاهبرداري مي كنند؟
همه ويژگي هاي مثبت تورهاي لحظه اي در حالي اســت كه 
گاهي برخي آژانس ها از اين فرصت استفاده مي كنند و با اعلام 
 قيمت غيرواقعي براي تورها، مردم را به دفاتر خود مي كشانند 
و بعد هم با تشــريح جزئيات خدمات تور و اعلام قيمت هاي 
جداگانه براي هريــك از خدمات، رقم ديگري را مشــخص 
مي كنند.  از اين موارد البته معدود هســتند و بيشتر افرادي 
كه از تورهاي لحظه اي استفاده مي كنند از تجربه خود راضي 
هستند و معتقد ند كه هم خدمات چنين تورهايي مانند ساير 

تورهاي ديگر بوده و هم قيمت هايشان بسيار پايين تر است. 

آيا تورهاي لحظه آخر بهترين موقعيت براي يك سفر خارجي است؟

پشت پرده  تورهاي ارزان قيمت لحظه اي



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1402روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2937 دوشنبه 27 آذر ماه

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان نورآبادسری 
نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی امــاک متقاضیانی که در هیــات موضوع 
ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحــد ثبتی نورآباد مــورد رســیدگی و تصرفات مالکانه و بــا معارض آنان محــرز و رای لازم صــادر گردیده 
جهت اطاع عموم به شــرح ذیــل در دو نوبت آگهــی میگــردد. در صورتی که هر کس نســبت به صدور ســند مالکیت بنام متقاضیــان اعتراض 
داشــته باشــد می تواند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتــراض خود را کتباً بــه اداره ثبت اســناد و اماک محل تســلیم و پس از 
اخذ رســید ظرف مدت یکمــاه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را بــه مراجع محتــرم قضایی تقدیــم و گواهی تقدیم دادخواســت 
را به اداره ثبت محــل تحویل نمایــد در صورتی که اعتــراض در مهلت قانونــی واصل نگردد یــا معترض گواهــی تقدیم دادخواســت به دادگاه 
 عمومی محل ارائه نکنــد اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیــت می نماید و صدور ســند مالکیت مانــع از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت 

تاریخ انتشار نوبت اول : )۱402/0۹/۱2( نوبت دوم: )۱402/0۹/27( 
۱-تقاضای عبدالعلی کرمی محمد آبادی فرزند »حسن علی« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 2۵0۹.7 متر مربع مجزی شده از پاک شماره 

»« فرعی از» 2۳« اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه اسماعیل امیدی و بخشعلی پور رضائیان
 2- تقاضای »افسانه فتحی محمدآبادی« فرزند »جعفر« نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت 272۳ متر مربع مجزی شده از پاک شماره » « 

فرعی از 2۳ اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه اسماعیل امیدی و بخشعلی پور رضائیان
 ۳ -تقاضای »عظیم فاحی فتح آبادی« فرزند »هادی« نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت 22۵2.۱4 متر مربع مجزی شده از پاک 

شماره» ۱« فرعی از ۶۶ اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه » عظیم فاحی«
 4 - تقاضای »کریم جعفری« فرزند »ابراهیم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت ۳4۵.2۵ متر مربع مجزی شده از پاک شماره »۶۱« فرعی 

از »۱2« اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه »آقای صحرا«
۵ - تقاضای شکراله شکری کرم آباد فرزند »کرم خدا« نسبت به یک و یک دوم دانگ مشاع ششدانگ یک قطعه زمین  بمساحت »۶70۸.07« متر مربع 

مجزی شده از پاک شماره ۶۱ فرعی از ۱20 اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه سبز علی و نورعلی فرزندان مومنعلی
 ۶- تقاضای شر فعلی جوزی پور مراد آبادی فرزند نادعلی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۳۱00 متر مربع مجزی شده از پاک 

شماره » « فرعی از ۱۵0 اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه میرزا علی رضایی مراد آبادی 
7 - تقاضای »علی محمد اسدی ملک آبادی« فرزند حاتم خان نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۳۶4 متر مربع مجزی شده از 

پاک شماره »« فرعی از ۱۵0 اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه »مصطفی صفری«
 ۸ - تقاضای علی محمد اسدی ملک آبادی فرزند حاتم خان نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت ۱۸0۱.۸0 متر مربع مجزی شده از 

پاک شماره »« فرعی از ۱۵0 اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه »مصطفی صفری «

۹ - تقاضای صمد رستمی نورآبادی فرزند» امید علی« نسبت به ششدانگ یک زمین مزروعی بمساحت ۳۳۸2 متر مربع مجزی شده از پاک شماره 
»27« فرعی از »۱۵۱« اصلی واقع در بخش »۱2 «خروجی از مالکیت مالک اولیه »کرم شا«

۱0- تقاضای »عبدالعلی کرمی محمد آبادی و محمد کرمی فرزند حسن علی نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۸۳۹۳.۵ متر 
مربع مجزی شده از پاک شماره ۱ فرعی از ۱۵4 اصلی واقع در بخش »۱2« خروجی از مالکیت مالک اولیه »عبدالعلی کرمی محمد آبادی و محمد کرمی 
حسین علیزاده 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نورآباد

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹0/۹/20 متقاضیانی که در هیات موضوع ماده 
یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و با معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطاع عموم 

به شرح ذیل آگهی می گردد :
اماک متقاضیان واقع در قریه اهنگرکا بیشه سر پاک ۸ اصلی بخش ۸

۱2۵۸ فرعی بنام خانم سمیه شادمان اردبیلی نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ به مســاحت ۱70۹.۸0 متر مربع خریداری مع الواسطه از آقای حاج 
علی سبزی مالک رسمی

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی/ کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها عاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض 
در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 

و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.شناسه آگهی ۱۶240۸4
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱402/0۹/27 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱402/۱0/۱۳ 

مرتضی قاسم پور
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر

در یادواره شهدای ورزشکار بابل مطرح شد:
پولادگر : ورزشکاران پنج هزار 

شهید تقدیم کشور کردند
ســیدمحمد پولادگــر معــاون توســعه 
ورزش حرفــه ای و قهرمانــی وزارت ورزش 
و جوانــان در یادواره شــهدای ورزشــکار 
بابل گفــت : مازندران و شهرســتان بابل در 
 تقدیم شهدای ورزشــکار به اسام و انقاب 

پیشتاز هستند
معاون توســعه ورزش حرفــه ای و قهرمانی 
وزیــر ورزش و جوانــان گفت: ورزشــکاران 
در هشــت ســال دفــاع مقدس پنــج هزار 
شــهید ســرافراز تقدیم کشــور کردند که 
 تعــدادی از این شــهدا از ورزشــکاران ملی 

پوش بودند.
محمد پولادگر شــامگاه جمعــه در یادواره 
20۱ شهید ورزشــکار بابل در سالن آزادی 
این شــهر اظهار کرد: رشــادت های شهدای 
ســرافراز بود که باعث شــد در هشت سال 
دفاع مقدس یــک وجب از خــاک میهن به 
 دست دشمن نیفتد و این امر در تاریخ ایران

 بی سابقه بود.
وی اضافه کرد: امروز باید قدرشــناس پدر و 
مادرهای این شهدا باشیم که چنین فرزندان 
شایسته ای تربیت کردند و تکریم این عزیزان 
باید تا زمانی که زنده هستند به شایستگی هر 

چه تمام تر انجام شود.
پولادگر با بیان اینکه مازندران بیشترین شهید 
ورزشکار را تقدیم کشور کرده است، ادامه داد: 
شهر بابل هم در تعداد شــهدای ورزشکار در 

سطح استان و کشور پیشتاز است.
معاون وزیــر ورزش و جوانان بیان کرد: برای 
بابل افتخار تاریخی اســت که عاوه بر آمار 
بالای شهدای ورزشکار،نخستین مدال طای 
المپیک ایران را امامعلی حبیبی برای کشور 

کسب کرد.
وی اظهار داشــت: تردیدی وجود ندارد که 
خوش رنگ ترین مدال، مدال شهادت است 
و در همیشه تاریخ این مدال جاودانه خواهد 

ماند.
پولادگر با بیان اینکه نام و یاد شــهدا انگیزه 
آفرین است، ادامه داد: امروز که جوانان کشور 
ما به دنبال اسطوره هستند شهدای سرافراز ما 
باید به عنوان اسطوره های واقعی برای جوانان 
معرفی شوند و همه ما وظیفه داریم پیام شهدا 

را برای نسل جوان تشریح کنیم.
بیش از ۱0 هزار شــهید تقدیم کشــور کرد 
که بابل با یک هزار و 700 شــهید به عنوان 
پایتخت شهدای شــمال کشور معروف است 
که از این تعداد 20۱ شهید ورزشکار هستند.

گفتنی اســت؛ عزیززاده گرجی سرپرســت 
معاونت سیاسی امنیتی استانداری و فرماندار 
ویژه بابل، رجبی مدیــرکل ورزش و جوانان 
مازندران، کریمی و سعادتی نمایندگان بابل 
در مجلس، از جمله مســئولان حاضر در این 

مراسم بودند.

خبر

    ایــام- مدیــرکل بیمه 
ســامت ایام گفت: کلیه 
بیمــاران اوتیســم تحت 
پوشش بیمه ســامت، از 
خدمات جدید ســازمان 

بهره مند می گردند.
دکتر نورالدیــن رحیمی با اعام ایــن خبر اظهار 
داشت: ۱00 درصد تعرفه خدمات توانبخشی این 
بیماران در بخش دولتی و ۸0 درصد تعرفه در بخش 
خصوصی توسط بیمه سامت و صندوق بیماریهای 

خاص و صعب العاج پرداخت می شود.

وی افزود: بیمه شدگان نشان دار شده در مراجعه به 
بخش غیر دولتی صرفا 20 درصد تعرفه را پرداخت 

می کنند.
مدیــرکل بیمــه ســامت ایــام گفت: بســته 
خدمات توانبخشــی اوتیسم شــامل مداخات، 
کار درمانــی، ارزیابــی، گفتار مداخــات گفتار 
درمانــی، مداخات رفتاری، آموزشــی مداخات 
 مشــاوره حمایتــی مشــاوره و تجویز ســمعک 

است.
رحیمی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 2۶ مرکز 
توانبخشــی با اداره کل بیمه سامت استان طرف 
قرارداد هستند و این اداره کل آماده عقد قرارداد با 

کلیه مراکز توانبخشی می باشد.

مدیرکل بیمه سلامت ایلام خبر داد؛

بهره مندی بیماران اوتیسم از خدمات بیمه سلامت در ایلام

مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایلام:
مدیریت در پتروشــیمی ایلام 
مصداق بارز جهاد اقتصادی است

مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایام گفت: مدیریت 
در این مجتمع مصداق بارز فرصت و جهاد اقتصادی 
است.  ایام- سید غامحسن گرشاسبی در نشست 
جهاد تبیین با حضور جانشــین فرمانده ســپاه 
امیرالمؤمنین)ع( استان برگزار شد با تاکید بر شعار 
سال مد نظر رهبر معظم انقاب و اهمیت تولید 
اظهار داشت: اجازه نخواهیم داد خللی در تولید این 
مجتمع رخ دهد و مشکات این صنعت به تدریج 
حل خواهد شد. وی با اشاره به اینکه مدیریت در 
پتروشــیمی ایام مصداق بارز مدیریت تهدید و 
فرصت و جهاد اقتصادی اســت افزود: در ۱2 روز  
گذشــته با وجود خارج شدن »کمپرسور کرک« 
از سرویس با تاش متخصصان این صنعت، روند 

تولید متوقف نشده است.
نایب رئیس هیات مدیره پتروشیمی ایام با تاکید 
بر این مهم که  این مجتمع در سال ۱402 صد در 
صد تحقق تولید داشته است گفت: واحد پلی اتیلن 
بالاتر از ظرفیت اســمی و بیش از ۱00 درصد در  
حال تولید است. گرشاسبی با اشاره به بیانات رهبر 
انقاب و اهمیت تولید خاطرنشان کرد: سیستم 

دفاع اقتصاد کشور تولید است.
وی افزود: به دلیل حساســیت در  نظــام تولید، 

پتروشیمی ایام نیاز به حمایت مستمر دارد.
مدیرعامل پتروشیمی ایام با تبیین ابعاد زندگی 
حضرت فاطمه زهرا)س( بویژه در بعد اقتصادی و 
موضوع »فدک« ادامه داد: دلیل اهمیت سرزمین 
فدک آن بود که دشــمنان در تــاش بودند ابزار 
هدایت گری از اهل بیت)ع( گرفته شود. وی عنوان 
کرد: در حــوزه نظامی با تبعیــت از ولایت نتایج 

پرباری حاصل شده است.
جانشین فرمانده سپاه امیرالمؤمنین)ع( ایام نیز 
در این نشست با بیان اینکه پیشرفت متوازن تمام 
ظرفیت ها و توانمندی های اقتصادی نظام،  اولویت 
بسیج است گفت: کشــور در ناآرامی ها و حوادث 
سال گذشته با چالش مواجه شد اما با تمرین سخت 
در 4۵ سال گذشته از این شرایط عبور کرد. سردار 
کریمیان به قدرت بازدارندگی و مشروع مبتنی بر 
دفاع مقدس اشــاره کرد و افزود : در سختی دفاع 

مقدس به قدرت مطلوب مورد نظر خود رسیدیم.
وی در  ادامه به بررســی ابعــاد جهانی موفقیت 
جبهه مقاومت در »طوفــان الاقصی« پرداخت 
و گفت:اســرائیل با اقتصاد در معرض فروپاشی و 
هزینه 20 میلیارد یورویی در گرداب غزه گرفتار 
شده است. جانشین فرمانده سپاه امیرالمؤمنین)ع( 
اســتان ادامه داد: در اثبات حقانیت مردم مظلوم 
غزه، ۱00 کشور  دنیا بر علیه اسرائیل تظاهرات و 

موضع گیری کرده اند.
فرمانده بســیج کارگری ایام نیز در این نشست 
گفت:پتروشیمی ایام یکی از پروژه های موفق در 
سطح کشور و افتخار استان می باشد که مافوق توان 
در تولید عمل کرده است. سرهنگ شفیعی افزود: 
پتروشیمی ایام در جشنواره نشان اقتصاد ملی رتبه 

برتر استان را به خود اختصاص داده است.

خبر

News kasbokar@gmail.com

با پیشرفت روند مناســب سازی فضاهای شهری 
و اداری، چترهای حمایــت قانونی افزایش یافته 
و رفاه شــهروندان دارای معلولیــت و غیرمعلول 

تامین می شود. 

به گزارش روابــط عمومی اداره کل بهزیســتی 
مازنــدران؛ محمد مهــدی خناری سرپرســت 
دفتــر فنــی، امــور عمرانــی و حمــل و نقل و 
ترافیــک اســتانداری مازنــدران درجلســه 

ســتاد هماهنگی و پیگیری مناســب ســازی 
اســتان مازنــدران بر مناســب ســازی اماکن 
 عمومی و اداری ســطح شــهر تاکید کرد و افراد 
دارای معلولیــت را بــه عنوان شــهروند محق 
اســتفاده از امکانات شهری و دســترس پذیری 
آســان آنان بر اماکن عمومی دانســت و گفت: 
ضروریســت تا مدیران شــهری توجــه ویژه ای 
به موضوع مناســب ســازی معطوف نمایند و در 
کنار بهزیســتی بعنوان دستگاه مطالبه گر بر این 
مبحث تاکید کنند چرا که ســهولت در دسترس 
 پذیری به امکانات عمومی با رعایت مناسب سازی

 محقق می شود.
وی خواستار پیشبرد بیشتر روند مناسب سازی شد 
و افزود: با پیشرفت روند مناسب سازی فضاهای 
شهری و اداری، چترهای حمایت قانونی افزایش 
یافته و رفاه شهروندان دارای معلولیت و غیرمعلول 

تامین می شود. 
 سرپرســت دفتــر فنــی و امــور عمرانــی 
اســتانداری مازندران با بیان اینکــه همه باید با 

نگاه مســئولانه بــه موضوع مناســب ســازی 
 بپردازیم، خاطرنشــان کرد: مناســب ســازی 
فقــط محــدود بــه افــراد دارای معلولیــت 
 نمی شــود بلکه بانــوان بــاردار، ســالمندان، 
کودکان، مصدومان و ســایر افرادی که در تردد 
طبیعــی در محیط های مختلف  دچار مشــکل 
هســتند به مناســب ســازی نیاز دارند و همه 
دستگاههای عضو ستاد مناســب سازی باید هر 
آنچه که لازم اســت و در توان دارنــد در جهت 
 مناســب ســازی و شــهری بدون مانــع انجام 

دهند.
وی با اشــاره به اینکه افــراد دارای معلولیت باید 
از حقوق شــهروندی برخوردار باشــند، گفت: از 
آنجا که مناسب ســازی یکی از نیازهای حساس 
و ضــروری افــراد دارای معلولیــت اســت و در 
راســتای اجرای حقوق شــهروندی و گسترش 
عدالت اجتماعی برای آحــاد جامعه، تمام ادارات 
 موظفند اقدامات لازم در زمینه مناســب سازی 

را انجام دهند.

به گزارش روابط عمومــی و بین الملل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان، نوزدهمین دوره سمپوزیوم 
بین المللی روابط عمومی با موضوع »مهارت های 
کاربرد هــوش مصنوعی در روابــط عمومی« در 
مرکز همایش های صدا و سیما و به همت انجمن 

بین المللی روابط عمومی کشور برگزارشد.
گفتنی اســت بر اســاس رای هیات داوران این 
سمپوزیوم محمد ده بیدیان، مدیر روابط عمومی 
و بین الملــل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان به 
دلیل طراحی نظام ارتباطی شایسته با ذی نفعان 
داخلی و خارجی و اهتمام در توسعه کمی و کیفی 
فعالیت های روابط عمومی به عنــوان مدیر برتر 
در این بخش معرفی و نشــان زرین و لوح تقدیر 
نوزدهمین سمپوزیوم بین المللی روابط عمومی 

به ایشان تعلق گرفت.
همچنین نشان زرین و لوح ســپاس نوزدهمین 
ســمپوزیوم بین المللی روابط عمومی به احسان 
ترابی با عنوان کارشــناس برتر روابط عمومی و 
بین الملل هلدینگ پتروپالایــش اصفهان تعلق 

گرفت.

همچنین نشان ویژه و زرین این جشنواره در بخش 
راهبردی به روابط عمومی و بین الملل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان به دلیل برگزاری نشســت 

خبری با رسانه های خارجی تعلق گرفت.
محمد ده بیدیان، مدیر روابط عمومی و بین الملل 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان نیز در حاشیه این 
مراسم اظهار کرد: استفاده از هوش مصنوعی در 
روابط عمومــی امری ضــروری و اجتناب ناپذیر 
است. وی با بیان اینکه قرار است هوش مصنوعی 
کار تولید محتوا را دقیق تر، ســریع تر، عمیق تر، 
هوشمندتر و پرحجم تر از قبل انجام دهد، تصریح 
کرد: هوش مصنوعــی یک دســتیار خبرنگار و 
دســتیار روابط عمومی خواهد بــود اما نظارت 
خروجی ها و متون نهایی و سفارش ها هنوز دست 

انسان است.
مدیــر روابــط عمومــی و بین الملــل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان با بیان اینکه با اســتفاده از 
هوش مصنوعی دسترسی آسان و ارزان به اطاعات 
و تحلیل ها امکان پذیر خواهد بود، ابراز کرد: باید 
توجه داشت که با استفاده از این فناوری سازمان ها 

و به ویژه در حوزه روابط عمومی کارآمدتر خواهد 
شد و در تمامی بخش ها هوش مصنوعی قابل اتکا 

و اجرایی است .
ده بیدیان با بیان اینکه هوش مصنوعی به کاربران 
امکان شــناخت دقیــق مخاطبان، اســتفاده از 
خاقیت همه یوزرها، برقــراری رابطه تعاملی بر 

اساس منافع سازمان و مشتریان و تحلیل حوادث 
و ذائقه مخاطب، مشتری ها در زمان بسیار اندک 
را می دهد، تصریح کرد: هــوش مصنوعی امکان 
تشــخیص نقاط قوت و ضعف روابط عمومی ها را 
دارد و به آنها راهکارهایی برای بهبود را پیشنهاد 

می دهد.

سرپرست دفتر فنی و امور عمرانی استانداری مازندران؛

سهولت در دسترس پذیری به امکانات عمومی با رعایت مناسب سازی محقق می شود

اعطای ۳ نشان ویژه نوزدهمین دوره سمپوزیوم بین المللی روابط عمومی کشور به روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان

استان ها
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وزارت نيرو
شركت برق منطقه اي تهران

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي به شماره 1402/12053
 و مناقصه عمومي يك مرحله اي  به شماره 1402/11023

1-نام و نشاني مناقصه گزار : شركت برق منطقه اي تهران به شماره ثبت 9764، شناسه ملي 10100402664 و كد پستي 1981969961، به نشاني تهران، سعادت آباد ، 
بالاتراز كوي فراز ، بلوار برق تهران ، شركت برق منطقه اي تهران ، ساختمان حوزه ستادي ، طبقه سوم ، بال شرقي، امور تداركات و قراردادها

2-موضوع مناقصه : مناقصه عمومي يك مرحله اي ) بدون ارزيابی كیفی (بشرح ذيل : 

شماره مناقصه
)مرجع(

شــماره فراخــوان در ســامانه 
میزان تضمین ) سپرده ( شركت موضوع مناقصهتداركات الكترونیكي دولت

زمان گشايش پیشنهاداتدر فرآيند ارجاع كار )ريال(

1402/120532002001008000275

براي مناقصه خدمات عمومي و 
پشتیباني ، نگهداري از فضاي سبز 
، تاسیسات و خدمات امور ترابري 
و راهداري و اجاره ماشــین آلات 
مورد نیاز سد و نیروگاه سیاه بیشه

ســاعت 8:30 روز يكشنبه 8.790.000.000
مورخ 1402/10/17

خريد آهن آلات )نبشي( دكل 1402/110232002001008000274
ســاعت 10 روز يكشــنبه 8.160.000.000هاي خطوط انتقال وفوق توزيع

مورخ 1402/10/17

 3- زمان، مهلت، مبلغ و محل دريافت اســناد: متقاضیان مــي توانند از تاريــخ 1402/09/28 لغايت 1402/10/04، به ســامانه تداركات الكترونیكــي دولت به آدرس
 www. setadiran.ir مراجعه و با پرداخت مبلــغ 000‘500 ريال برای هر مناقصه از طريق درگاه پرداخت اينترنتي به شــماره حســاب 4001050904005655 
)شماره شبا IR 890100004001050904005655( به نام شركت برق منطقه اي تهران نزد اداره كل خزانه بانك مركزي به شماره شناسه واريزي 0000000001003-

82-221500-74-0509-64-3 جهت خريد اسناد مناقصه فوق اقدام نمايند.
4-مدت اعتبار پیشنهادات : اعتبار پیشنهادات از زمان افتتاح پاكات شش ماه مي باشد.

5-نوع و مبلغ تضمین شركت در فرآيند ارجاع كار : مبلغ تضمین شركت در فرآيند ارجاع كار بصورت ضمانتنامه بانكي معتبر يا واريز نقدي بحساب 4001050906372822 
)شماره شبا IR 740100004001050906372822 و شماره شناسه 962221500100000000000000000001( تمركز سپرده هاي برق تهران نزد خزانه مي باشد .

6-نام ونشاني دستگاه نظارت : شركت برق منطقه اي تهران به نشاني مندرج در بند يك
7-زمان و محل تحويل پیشنهادات : پیشنهاد دهندگان مي بايد ضمن بارگذاري تصوير كلیه مدارك پاكات )الف ، ب ، ج( در سامانه تداركات الكترونیكي دولت تا ساعت19:00 
روز شنبه مورخ 1402/10/16 ، نسبت به ارسال اصل  ضمانتنامه شركت در فرآيند ارجاع كار مطابق شرايط درج شده در اسناد مناقصه، در پاكت لاك ومهر شده تا ساعت 12:00 
روز شنبه مورخ 1402/10/16 به دبیرخانه حراست به نشاني مندرج در بند يك )طبقه دوم( تحويل و رسید دريافت دارند. تمامي فرآيند برگزاري مناقصات از طريق سامانه 

تداركات الكترونیكي دولت صورت مي پذيرد.
8-گشايش پیشنهادات : پیشنهادات ارائه شده در سامانه بر اساس جدول فوق درسالن پژوهش 3 واقع در طبقه سوم ساختمان ستادي شركت برق منطقه اي تهران گشايش 

خواهد يافت .
9- ساير شرايط :

- مناقصه شماره 1402/12053 
ارائه آخرين گواهي صلاحیت اخذ شده بابت رسته هاي تامین نیروي انساني ، آبدارخانه ، حمل و نقل، فضاي سبز و بهره برداري از تاسیسات از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي 

ارائه گواهینامه معتبر تايید صلاحیت ايمني براساس ضوابط و مقررات وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي
ارائه دو فقره سابقه اجرايی شامل موافقتنامه قرارداد و حسن انجام كار به همراه رضايت نامه مرتبط با   موضوع مناقصه از كارفرمايان قبلی 

- مناقصه شماره 1402/11023 
ارائه پروانه بهره برداري وزارت صنعت ، معدن و تجارت در حوزه تولید قطعات و نبشي دكل هاي  مشبك و يا تائیديه وزارت صمت در خصوص تولید دكل هاي مشبك

تامین كنندگان بايد موردتائید شركت توانیر و در لیست تامین كنندگان مجاز شركت مذكور باشند .
تذكر مهم: مناقصه گراني كه در پنج سال گذشته با شركت برق منطقه اي تهران قرارداد مرتبط با موضوع مناقصه را داشته باشند و قرارداد آنها پايان يافته باشد، ارائه يك فقره 

رضايت نامه انجام كار از آخرين قرارداد مرتبط الزامي مي باشد، در صورت عدم ارائه رضايت نامه مذكور پیشنهاد آن مناقصه گر مردود اعلام مي گردد.
علاقمندان به شركت در مناقصه مي بايست جهت ثبت نام و دريافت گواهي امضاي الكترونیكي )توكن( با شماره هاي دفتر ثبت نام 88969737 و 85193768 و مركز تماس 

27313131 تماس حاصل نمايند.

روابط عمومي شركت برق منطقه اي تهران شناسه آگهی 1621689 
م الف 3602

شركت سهامي برق 
منطقه اي تهران

www.setadiran.irسامانه تداركات الكترونیكي دولت 
http://iets.mporg.irپايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات

http://tender.tavanir.org.irپايگاه اطلاع رساني مناقصات شركت توانیر
www.trec.co.irپايگاه اطلاع رساني مناقصات شركت برق منطقه اي تهران

آگهي مزايده  شماره 1402/3
نوبت اول

 يک سازمان دولتي در استان تهران در نظر دارد تعداد 93 دستگاه وسيله نقليه )سبک ، سنگين و موتورسيکلت( و  2 باب 
 SETADIRAN.IR ملک مسکونی  را با جزئيات مندرج در اسناد مزايده از طريق سامانه تداركات الکترونيکی دولت به آدرس
و با شماره مزايده الکترونيک اموال منقول  1002102161000002 و  اموال غير منقول  به شماره 2002102161000004  به صورت 

الکترونيکی به فروش برساند.
برگزاری مزايده صرفا از طريق سامانه تداركات الکترونيکی دولت می باشد و كليه مراحل برگزاری مزايده از خريد ، دريافت 
اسناد مزايده تا ارسال پيشنهادات قيمت ، واريز وجه تضمين )وديعه( مزايده ، بازگشايی پاكت ها ، اعلام به برنده در بستر 

سامانه تداركات الکترونيکی دولت WWW.SETADIRAN.IR   انجام خواهد شد. 
متقاضيان می توانند جهــت بازديد اموال در زمان و محل اعلامی مراجعه و يا جهت كســب اطلاعات با شــماره تلفن   

66916871- 021 داخلی 80847  تماس حاصل نمايند.
تاريخ نمايش در سايت ) انتشار ( : از تاريخ  1402/09/29  ساعت 08:00

مهلت بازديد : از تاريخ   1402/10/02   لغايت   1402/10/05   از ساعت 00 :09 الی 14:00  
مهلت دريافت اسناد و ارائه پيشنهاد مزايده : تا تاريخ   1402/10/07  ساعت 19:00

مهلت انصراف از طريق سامانه : تا تاريخ   1402/10/08  ساعت 08:00
زمان بازگشايی پيشنهادات : تاريخ  1402/10/09 ساعت 08:00

زمان اعلام برنده : تاريخ 1402/10/10 ساعت 08:00
تحويل مال : پس از تسويه حساب كامل و تاييد ذيحسابی ) 7 روزكاری ( نحوه تسويه حساب خريداران به صورت الکترونيک 

می باشد.
محل بازديد خودروها : شهريار - شهرک صدف- پشت بيمارستان نور - خيابان استاد شهريار – رو به روی خيابان شهدای 

گمنام
مشخصات املاک:  ) بازديد پس از هماهنگی (

*  ) آپارتمان (    تهران- خيابان وليعصر )عج( – بالاتر از ميدان ونک – خيابان والی نژاد – پلاک 21 – طبقه سوم
*  ) زمين (        تهران – خيابان پيروزی –  بلوار ابوذر – خيابان دهم غربی) شهيد طهماسبی ( – پلاک 4

 ضمناً متقاضيان شركت در مزايده می بايست جهت تهيه ليســت خودروها و اطلاع از زمان برگزاری مزايده استانها  به سايت
 www.dchq.ir   بخش مزايده / مناقصه مراجعه نمايند. 

كليه هزينه هاي جانبي از قبيل عوارض شهرداري، ماليات مشاغل، هزينه سند و ... به عهده برنده مزايده ميباشد. 
خودرو ها فاقد پلاک تحويل می گردد و جابجايي و نقل و انتقال آن از محل پاركينگ به مراكز شماره گذاري در كليه نقاط 

كشور بر عهده خريدار مي باشد.
پيگيری مراحل رفع توقيف از دستورات قضايی ، رفع رهن و ليزينگ به عهده خريدار است.

در خصوص خودرو بدهکار به شركت های ليزينگ و فروش اقساطی، تسويه حساب با شركت مربوطه بر عهده برنده مزايده 
می باشد.

استعلام در مورد كارت هوشمند ناوگان خودروهای سنگين و پيگيری تعويض اتاق، تعويض موتور، تعويض رنگ، اخذ پلاكت 
و ... به همراه كليه هزينه های مربوطه بر عهده خريدار می باشد.

ملاحظات :
به منظور اطمينان از وضعيت خودروها به صورت حضوری بازديد نماييد.

نحوه پرداخت وديعه ده درصد تضمين به صورت پرداخت الکترونيک در سامانه ستاد می باشد.
مهلت استرداد وديعه ده درصد  دو هفته پس از اعلام برندگان مزايده خواهد بود.

خودروهای اوراقی برابر دستورالعمل راهور اوراق و پس از اخذ تعهد محضری به برنده مزايده تحويل می گردند.

شناسه آگهی 1622774
م الف 3626

آگهي فراخوان مزايده عمومي
اجاره اماكن ورزشي اداره كل ورزش و جوانان استان تهران )نوبت اول(

در اجراي ماده 5 قانون الحاق برخي مواد به قانون تنظیم بخشي از مقررات مالي دولت )2( اداره كل ورزش و جوانان استان تهران در نظر دارد اماكن ورزشي تحت پوشش خود را به شرح جدول ذيل از طريق مزايده به مدت يك سال با شرايط عنوان شده در اسناد فراخوان به واجدين 
شرايط واگذار نمايد. لذا از كلیه متقاضیان دعوت به عمل مي آيد جهت دريافت اسناد مزايده به سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمايند. 

ف
قيمت پايه كارشناسيكد سامانهآدرسنام مکان ورزشيردي

)سالانه-ريال(
مبلغ ضمانتنامه 

بانکي )ريال (
آخرين مهلت دريافت 

اسناد
آخريــن مهلــت ارائه 

زمان بازگشايیپيشنهاد و پاكات

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000119960،000،00048،000،00019پرديس منطقه صنعتی سیاهسنگ میدان مادر سالن ولیعصر سیاهسنگ1

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000120840،000،00042،000،00019پرديس بخش جاجرود شهر خسروآباد خ سد لتیان شهرك فرهنگیان خ فرهنگیان دوم كوچه تابشسالن ورزشی امام علی خسرو آباد2

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000121600،000،00030،000،00019پرديس بخش جاجرود شهر سعید آباد خ سازمان آب انتهای خیابان جنب زمین مصنوعی شهرداری سعید آبادسالن امیرالمومنین سعید آباد3

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000122720،000،00036،000،00019پرديس فاز 5 شمالی جنب بلوار مولانازمین چمن مصنوعی فاز 5 شمالی 4

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000123720،000،00036،000،00019پرديس فاز 5 جنوبی بلوار بنفشه جنب برج ارغوانزمین چمن مصنوعی فاز 5 جنوبی5

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000124540،000،00027،000،00019پرديس فاز 9 شمالی ورودی اول نرسیده به مسجد سمت چپ جنب پارك مجتمع مسكونیزمین اسكیت فاز 9 شمالی6

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 50020031240001252،592،000،000129،600،00019پرديس وجه جنوبی ورزشگاه والفجر16 عددتابلو تبلیغاتی سالن والفجر7

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000126120،000،0006،000،00019پرديس وجه جنوبی فنس ديواری زمین چمن زمان زادهفضای تبلیغاتی زمین چمن زمان زاده8

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000127468،000،00023،400،00019قرچك جنب اداره ورزش خ مخابرات )آزادگان(مغازه تجاری جنب اداره ورزش 91

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000128480،000،00024،000،00019قرچك خ مخابرات )آزادگان(مغازه تجاری جنب مغازه شماره 101

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000129318،000،00015،900،00019قرچك شهرك طلايیه میدان گل گندم خ بهار شمالی 32 مجاورت سالن طلايیهمغازه تجاری جنب سالن طلائیه111

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000130342،000،00017،100،00019قرچك شهرك طلايیه میدان گل گندم خ بهار شمالی 32 مجاورت سالن طلايیهمغازه تجاری جنب سالن طلائیه122

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 50020031240001313،000،000،000150،000،00019رباط كريم نصیر شهر خ امام خمینیجنب كلانتری نصیر شهر سالن نصیر شهر13

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 50020031240001326،000،000،000300،000،00019تهران ابتدای بزرگره بسیج بلوار هجرت  ورزشگاه تختیكارواش تختی14

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 50020031240001336،600،000،000330،000،00019شهرری بخش كهريزك خ شهید درختی جنب آتش نشانیاستخر شهدای گمنام كهريزك15

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 500200312400013415،600،000،000780،000،00019شهرری خ رجايی خ امام زاده ابوالحسناستخر طالقانی16

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 50020031240001351،200،000،00060،000،00019شهرری گلحصار جنب پمپ بنزينسالن ورزشی شهدای گلحصار17

1402/10/19- ساعت 1402/10/178- ساعت 1402/10/0614:00- ساعت 5002003124000136720،000،00036،000،00019شهرری بخش باقرشهرخ يادگار امام جنب سالن شهدای باقر شهرمغازه تجاری18
توضیحات : كلیه مراحل برگزاري مزايده از دريافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مزايده گران و بازگشايي پاكات از طريق سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد ( انجام خواهد شد.

نوع و مبلغ ضمانتنامه : به میزان 5 درصد قیمت پايه كارشناسي در وجه اداره كل ورزش و جوانان استان تهران و فقط به صورت ضمانتنامه بانكي يا ضمانتنامه صادر شده از سوي موسسات اعتباري غیر بانكي داراي مجوز از بانك مركزي با عنوان شركت در مزايدات دولتی )مطابق آيین نامه تضمین معاملات دولتی(. 
اطلاعات تماس با دستگاه مزايده گزار: تهران، خ سپاه، نرسیده به میدان بهارستان، روبروي بیمارستان طرفه، كوچه استقلال، اداره كل ورزش و جوانان تهران، تلفن 77533324- 021 . همچنین سامانه ستاد با شماره تماس 1456 آماده پاسخگوئي به سئوالات مربوط به سامانه مي باشد . 

اداره كل ورزش و جوانان استان تهران در رد يك يا همه پیشنهادات مختار است.
مزايده گر موظف است در مهلت مقرر، نسبت به دريافت اسناد با نام كاربری و رمز عبور از كارتابل شخصی خود اقدام نمايد. 

پرداخت هزينه كارشناسی رسمی دادگستری پس از فراخوان و مشخص شدن برنده، بر عهده برنده مزايده خواهد بود.
شناسه آگهی 1622720 

اداره كل ورزش و جوانان استان تهرانم الف 3613


